
افزایش واکنش ها به درخواست عجیب نماینده مجلس از شهرداری مشهد:

آنجا مجلس است یا خانه بخت؟
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زورآزمایی روسیه و اوکراین برای دست برتر در 
مذاکرات صلح

پاشنه آشیل کی یف 
چیست؟
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گزارش

 معلمان مهر آفرین، در انتظار 
تبدیل وضعیت و رتبه بندی

طرحی   ،۱۳۹۱ سال  آذرماه 
نام »مهرآفرین« توســط  به 
دولت دهم به تصویب رسید 
کارگیری  بــه  بــرای  راه  تا 
در  جدید  انســانی  نیــروی 
هموار  دولتی  دســتگاه های 
اما این طرح پس از  شــود، 

گذشت ۱۲ سال هنوز به طور کامل اجرایی نشده است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از ایلنا در 
طرح مهرآفرین استخدام ۵۰۰ هزار نفر پیش بینی شده 

بود...

گزارش

دولت پزشکیان ناچار به تکرار 
سیاست سرکوب ارزی خواهد شد؟

مواضــع ضــد تحریمــی 
مسعود پزشــکیان این نوید 
را می دهــد کــه احتمــالا 
راســتای  در  تلاش هایــی 
کنتــرل اساســی نــرخ ارز 
صورت بگیرد، اما در ســمت 
دیگــر تاکید مکرر وی بر ارز 

تک نرخی این شــبهه را به وجود می آورد که آیا گرانی 
دیگــری در راه اســت؟ نقطه مقابل تک نرخی شــدن 
نیز ســرکوب ارزی قرار دارد که در دســتور کار دولت 

سیزدهم قرار گرفت و بازارهایی...
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گزارش

3عضو اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی مطرح کرد:

قاچاق 50 درصد زعفران تولیدی 
به خارج کشور 

 عضو اتحادیه صادرکنندگان 
رضوی  خراســان  زعفــران 
با اشــاره به کاهــش میزان 
برداشــت زعفران از ۴۰۰ تن 
به ۲۰۰ تن گفــت: نیمی از 
صورت  به  تولیــدی  زعفران 
قاچاق از کشور خارج می شود.

محمد ســاکتی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: زعفران 
یک گیاه بومی و اصیل ایرانی است، در ابتدای کارِ کشت 

زعفران، کشاورز نیاز به سرمایه گذاری...
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دولت ســیزدهم؛ روابط با همسایگان 
به ویژه کشــورهای عرب منطقه را جزو 
سیاست های اساسی خود عنوان  می کرد. 
با این حال دستاورد این سیاست، تنها در 
برقراری ارتباطات دیپلماتیک با عربستان 
باقی ماند. البتــه اقداماتی در خصوص 
برقــراری روابط با مصر هم انجام گرفت 
که تاکنــون ناتمام باقی مانده اســت. 
همزمان با شــهادت ابراهیم رئیســی و 
حسین امیرعبداللهیان، کشورهای عربی 
در سطح مقامات بالا برای عرض تسلیت 
بــه تهران آمدنــد. این اقدام از چشــم 
تحلیل گران پنهان نماند. در اقدام بعدی؛ 
بحرین به عنوان کشوری که سال هاست 

رویکرد خصمانه ای در قبال ایران دارد، 
به مســکو گفت که خواهان پادرمیانی 
روس ها برای ایجاد روابط با کشــورمان 

است.
با نصــرت الله تاجیک  در خبرآنلاین 
کارشــناس مســائل خاورمیانه درمورد 
روابط ایران و کشورهای عربی به گفتگو 

نشسته ایم:
پس از شهادت ابراهیم رئیسی ما شاهد 
حضور پررنگ مقامات رده بالای عربی در 
تهران برای مراسم تشییع رئیس جمهور 
بودیم. با پیروزی مســعود پزشکیان نیز 
کشــورهای منطقه پیام هــای تبریک 

زیادی ارسال کردند.

این اتفاق بار ما را سنگین تر می کند تا 
به سیاست خارجی توجه بیشتری داشته 
باشــیم و تنظیمات سیاست خارجی و 
تنظیمات روابط خارجی خود را بیشتر 
به هنجارها و استانداردهای بین المللی 
نزدیک کنیم. این گونه مراسم دو بخش 
دارد. بخشــی از آن تشریفاتی و عاطفی 
و درمورد روابط انسانی بین کشورهاست 
و در کنــارش هم دیدوبازدید و صحبت 
با طرف ایرانی و با دیگر طرفها بود. این 
حجم از هیات هــا که به ایران آمدند در 
عین حال که یک نکتــه مثبت بود، بار 
ما را برای اینکه مقداری دســتی به سر 
و روی سیاست خارجی بکشیم و بدانیم 

که دنیا محل بده بستان است و ما باید 
با کشورهای دیگر زندگی کنیم. از نظر 
اخلاقی باید نتیجــه بگیریم که باید با 
کشــورها روابــط آرام و مطبوع و بدون 
تنش داشته باشیم. شــرط اول اینکار 
هم این اســت که در روابط خارجی به 
دغدغه کشورها توجه کنیم. ما با برخی از 
کشورهایی که مشکل داریم بیشتر ناشی 
از این اســت که توجهی به دغدغه انها 
نداریــم. ما باید از این نکته برای تنظیم 
سیاست خارجی خود درس گرفته و به 

آن توجه کنیم...

تاجیک: باید دستی به سر و روی سیاست خارجی بکشیم

زهر کشورهای عربی باید گرفته شود

ادامه در صفحه 3

دولت پزشکیان، فرهنگ را در اولویت های اصلی قرار دهد 

مطالبات فرهنگی از دولت سیزدهم!
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یک دســتگاه  تلویزیون 
6۵ اینچ، ســماور برقی، 
ســاز،  چــای  یخپــال، 
فلاسک،  ۴عدد  ماکرویو، 
مبل تخت شو، ۲عدد کاناپه 
دو نفره، پرده اپن آبدارخانه، 
۱۰عــدد قنــدان درب دار 
پیرکس، ۴ دست بشقاب غذا 
و خورشت خوری، ۲ دست 
قاشق مربا خوری، جاقاشقی 
و جاظرفــی و ... ، اقلام یک 
لیست جهیزیه نیست بلکه اینها بخشی از 76 
قلم کالایی اســت که یک نماینده مجلس در 
مشهد نســبت به تامین انها به شهرداری نامه 

زده است.
7 خرداد ماه ۱۴۰۳ بود که منتخبین مردم 
برای حضور در دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی با حضور در صحن مجلس سوگند یاد 
کردند و در بخشی از آن عنوان کردند« تلاش 
می شــود از ودیعه ای که ملت به ما سپرده به 
عنوان امینی عادل پاســداری کنم و در انجام 

وظائف وکالت، امانت و تقوا را رعایت  کنم«
حــدود یک هفته پیش گزارشــی در پایگاه 
خبری پرســون خراسان رضوی با عنوان » آیا 
تجهیز دفاتر نمایندگان توسط شهرداری مشهد 
صحت دارد؟« منتشر و رئیس شورای اسلامی 
شهر مشهد نسبت به صحت و سقم این موضوع 

واکنش نشان داد.
رئیس شورای شــهر در این مصاحبه ضمن 
اعلام بی اطلاعی از درخواســت نمایندگان از 
مشهد با صراحت اعلام کرد« من از این ماجرا 
خبری نــدارم از این جهت که ایــن تقاضا را 
داشته اند یا نه؛ اما صراحتا عرض می کنم هیچ 
دستگاهی اصلا نمی تواند وسائلی را تهیه کند و 

در اختیار نماینده مجلس قرار دهد«
موحدیان با بیان اینکه مدیریت شهری می 
توانــد یک مکان را تحت عنوان تفاهم نامه ای 
در اختیار نماینده مجلس قرار دهد تاکید کرد 
هیچ دستگاهی نمی تواند هزینه های تجهیز 

دفتر نماینده مجلس را بپردازد.
رئیس شورای شــهر مشهد با اشاره به زمان 
تصدی فرمانداری مشــهد در سالهای گذشته 
تاکید کرد: بنده در گذشــته فرماندار بودم و با 
اطلاع دقیق عرض مــی کنم که تامین منابع 
مالی و تجهیزات دفتر نماینده مجلس صحیح 

نمی باشد .
موحدیان با اشاره به دریافت هزینه نمایندگان 
از مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: نمایندگان 
مجلس باید هزینه های خودشــان را بر عهده 
بگیرند زیرا تامین مالی توسط مدیریت شهری 

هیچ ضرورتی ندارد.

رئیس شــورای شــهر در پاســخ به سوالی 
نسبت به سرنوشــت املاکی که در گذشته به 
نماینــدگان مردم مشــهد در مجلس یازدهم 
واگذار شــده عنوان کرد که ایــن دفاتر قطعا 

بازپس گیری خواهد شد.
در ادامه واکنش مدیران شهری نسبت به این 
موضوع ایمان فرهمندی، نائب رئیس شــورای 
اسلامی شــهر مشــهد ضمن تاکید بر اینکه 
شــهرداری وظیفه ای در قبــال تجهیز دفاتر 
نماینده مجلس ندارد گفته بود، دفاتری که در 
گذشته نیز در اختیار نمایندگان دوره قبل قرار 

داشته باز پس گیری می شوند.
فرهمندی در مصاحبه خود با پرسون عنوان 
کرده بود: شهرداری وظیفه ای بابت تجهیز دفاتر 
کار نمایندگان مجلس ندارد؛ البته شهرداری به 
جهت اینکه بالاخره یک نهاد مردمی و عمومی 
است و نماینده مجلس در اصل نماینده مردم 

هستند می تواند به آنها کمک کند.
فرهمندی با اشاره به اینکه شهرداری به خیلی 
از مجموعه و نهادهای دیگر در شهر کمک می 
کند تاکید کرده بود این اتفاق به منظور افزایش 
میزان تعامل بوده و در اصل شهرداری وظیفه 
ای بابت تجهیز اتاق کار نماینده مجلس ندارد.

فرهمندی همچنین در پاسخ به این سوال که 
این کمک از چه منبع و ردیف بودجه ای تامین 
می شود پاسخ داده بود که منابع مذکور از ردیف 

بودجه« کمک به افراد«می تواند تامین شود.
نائب رئیس شــورای اسلامی شهر مشهد در 
پاســخ به یک ســوال در خصوص  سرنوشت 

دفاتر در اختیار نمایندگان مردم مشهد در دوره 
یازدهم مجلس اینگونه پاسخ داده است که » 
این دفاتر به امانت در اختیار نمایندگان سابق 
بوده است و باید به شهرداری بازگردانده شوند«.

موسی الرضا حاجی بگلو، سخنگوی شورای 
اسلامی شهر مشــهد به عنوان سومین عضو 
شورای شهر در اظهاراتی نسبت به این موضوع، 
ارســال درخواست از سوی نماینده مجلس به 
شــهرداری را تائید نکرد امــا تلویحا گفت: » 
بعید میدانم مواردی که درخواســت شــده به 
همان شکل تامین شود بلکه هرآنچه در توان 
شهرداری باشد براساس آن اقدام خواهد شد«.

حاجی بگلو کمــک در چهارچوب تبصره و 
قانون را بدون منع قانونی دانست و گفته است« 
در خصوص این مســئله این گونه نیست که 
شــهرداری بخواهد خرید جدید انجام دهد؛ ما 
بالاخره در مدیریت شــهری مشهد در سنوات 
گذشته این موضوع بوده و به نمایندگان محترم 
مجلس برای راه اندازی دفاترشــان کمک می 

شده است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر مشهد کمک 
به نمایندگان مجلــس را به دلیلی نمایندگی 
ازمــردم در چهارچوب قانــون و تبصره بدون 
اشکال دانست و گفت: در گذشته نیز این کمک 
ها صورت می گرفته است اما باید توجه داشت 
که شرایط به گونه ای نیست که حتما باید آن 
مدلی که درخواســت شــده توسط شهرداری 

تامین صورت بگیرد.
حاجی بگلو در ادامــه واکنش خود به خبر 

ضمن بیان این موضوع که شاید این درخواست 
توســط دفتر این نماینده به شهرداری ارسال 
شده باشــد تاکید کرد که دارای نگاه متفاوتی 
اســت و اعتفاد دارد که هر کمکی امکان ارائه 
آن وجود داشته باشد باید در اختیار نمایندگان 

مجلس قرار بگیرد.
در آخریــن واکنــش های اعضای شــورای 
شــهر به موضوع درخواست نماینده مجلس از 
شــهرداری بابت تجهیز دفتر کارش، حسین 
حسامی عضو شــورای اسلامی شهر مشهد با 
تاکید بر اینکه درخواســت های خاص و ویژه 
مورد تائید اعضای شــورای شهر نیست عنوان 
کرد: اگر قرار باشــد یک سری خدمات ویژه به 
همراه ملزومات خاص ارائه شود به هیچ عنوان 
مورد تائید نیســت و ما اجازه نخواهیم داد این 

اتفاق صورت بگیرد.
حســامی در گفتگویی که در این خصوص 
بارسانه ها انجام داده با اشاره مستقیم به ماده 
۵۵ قانون شــهرداری ها و دهیاری های کشور 
اعلام کرده وظائف،حــد و اختیارات مدیریت 
شــهری در این قانون مشخص شده و درآن به 
صراحت اعلام شده هزینه کرد درآمد شهرداری 
خارج از موضوعات مطرح شده در قانون به هیچ 

عنوان قابل قبول و قانونی نیست.
عضو شورای اسلامی شــهر مشهد با اشاره 
به وجــود برخی از واقعیت یادآور شــد: ما در 
فضــای واقعیــت زندگی می کنیــم و گاهی 
اوقات مشکلاتی به وجود می آید که در حوزه 
استحفاظی و وظائفی مدیریت شهری نیست اما 

با توجه به اهمیت موضوع رفع مشــکل مردم، 
شهرداری با هماهنگی دستگاه های نظارتی و 
حاکمیتی به موضوع ورود می کند که می توان 
در این خصوص به مســائل جاده محمد آباد یا 

پل دهرود اشاره کرد.
حسامی ورود شــهرداری به مسائل خارج از 
عرف و ارائه خدمــات خاص را غیر قابل قبول 
خوانــد و تاکید کرد کــه اینگونه فعالیت ها و 

اقدامات را در شورای شهر تائید نمی کنیم.
در گذشته خدماتی محدود و در حد عرف به 
نمایندگان مردم ارائه می شده است زیرا اعتقاد 
داریم نمایندگان مجلــس نمایندگان همین 
مردم هستند و ما نیز در مدیریت شهری در حد 
توان و قانون کمک هایی می توانیم انجام دهیم.

باید به ایــن نکته توجه داشــت، زمانی که 
امکانات در حد عرف و مشابه سایرین باشد هیچ 
حساسیتی ایجاد نخواهد شد اما اگر قرار باشد 
یک سری خدمات ویژه به همراه ملزومات خاص 
ارائه شود به هیچ عنوان مورد تائید ما نیست و ما 

اجازه نخواهیم داد این اتفاق صورت بگیرد.
با توجه به حساســیت موضــوع و اهمیت 
پیگیری آن بــا هدف جلوگیری از اســتفاده 
خاص از بیت المال و منابع شــهرداری مشهد، 
روزنامه صبح امروز توانســت به بخشی از نامه 
اقلام درخواستی نماینده مجلس به شهرداری 
مشهد دســت پیدا کند. لیستی که شامل 76 
قلم کالا اســت و در این گزارش بخشی از آن 
برای اثبات ادعاهای صورت گرفته در خصوص 

این درخواست منتشر خواهد شد.

افزایش واکنش ها به درخواست عجیب نماینده مجلس از شهرداری مشهد:

آنجا مجلس است یا خانه بخت؟
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اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی
فراخوان مناقصه عمومی

اداره كل راه و شهرسازي خراسان رضوي در نظر دارد مناقصه ذيل را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت طبق شرايط، مدارك و  برنامه زماني مندرج در سامانه مذكور برگزار نمايد:

شماره فراخوان سامانه ستاد مبلغ برآورد به ريال موضوع فراخوان
2003003374000005 3.428.000.000.000  مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی تکمیل قطعه دوم باند دوم کاشمر -

سه راهی شادمهر حد فاصل کیلومتر 500+13 الی 33+500

www. لازم به ذكر است كليه مراحل برگزاري فراخوان استعلام، از دريافت و تحويل اسناد و ساير مراحل مرتبط با آن، تنها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس
setadiran.ir انجام خواهد شد و دريافت و تحويل اسناد از ساير محل ها امكان پذير نخواهد بود.

اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی
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تاجیک: باید دستی به سر و روی سیاست خارجی بکشیم

زهر کشورهای عربی باید گرفته شود

مهسا مژدهی

دولت ســیزدهم؛ روابط با همسایگان به ویژه 
کشــورهای عرب منطقه را جزو سیاست های 
اساسی خود عنوان  می کرد. با این حال دستاورد 
این سیاســت، تنهــا در برقــراری ارتباطات 
دیپلماتیک با عربستان باقی ماند. البته اقداماتی 
در خصوص برقــراری روابط با مصر هم انجام 
گرفت کــه تاکنون ناتمام باقی مانده اســت. 
همزمان با شــهادت ابراهیم رئیسی و حسین 
امیرعبداللهیان، کشــورهای عربی در ســطح 
مقامات بالا برای عرض تسلیت به تهران آمدند. 
این اقدام از چشــم تحلیل گران پنهان نماند. 
در اقدام بعدی؛ بحرین به عنوان کشــوری که 
سال هاست رویکرد خصمانه ای در قبال ایران 
دارد، به مســکو گفت کــه خواهان پادرمیانی 

روس ها برای ایجاد روابط با کشورمان است.
در خبرآنلاین با نصرت الله تاجیک کارشناس 
مســائل خاورمیانه درمــورد روابــط ایران و 

کشورهای عربی به گفتگو نشسته ایم:
پس از شــهادت ابراهیم رئیســی ما شاهد 
حضور پررنــگ مقامات رده بــالای عربی در 
تهران برای مراسم تشییع رئیس جمهور بودیم. 
با پیروزی مســعود پزشــکیان نیز کشورهای 

منطقه پیام های تبریک زیادی ارسال کردند.

این اتفاق بار ما را ســنگین تر می کند تا به 
سیاســت خارجی توجه بیشتری داشته باشیم 
و تنظیمــات سیاســت خارجی و تنظیمــات 
روابــط خارجی خود را بیشــتر بــه هنجارها 
و اســتانداردهای بین المللــی نزدیک کنیم. 
این گونه مراســم دو بخش دارد. بخشی از آن 
تشریفاتی و عاطفی و درمورد روابط انسانی بین 
کشورهاســت و در کنارش هم دیدوبازدید و 
صحبت با طرف ایرانی و با دیگر طرفها بود. این 
حجم از هیات ها که به ایران آمدند در عین حال 
که یک نکته مثبت بود، بــار ما را برای اینکه 
مقداری دستی به سر و روی سیاست خارجی 
بکشیم و بدانیم که دنیا محل بده بستان است 
و ما باید با کشورهای دیگر زندگی کنیم. از نظر 
اخلاقی باید نتیجه بگیریم که باید با کشورها 
روابط آرام و مطبوع و بدون تنش داشته باشیم. 
شــرط اول اینکار هم این اســت که در روابط 
خارجی به دغدغه کشــورها توجه کنیم. ما با 
برخی از کشــورهایی که مشکل داریم بیشتر 
ناشی از این اســت که توجهی به دغدغه انها 
نداریم. ما باید از این نکته برای تنظیم سیاست 
خارجی خود درس گرفته و به آن توجه کنیم.

کشــورهایی مانند بحرین، امارات و تونس 
روابــط چندانی را در ســال های اخیر با ایران 
نداشــته اند. با همه اینها؛ در همین مدت اخیر 
تمایــل خود را برای برقــراری ارتباط با ایران 
نشان داده اند. این چرخش ناگهانی چه علتی 
دارد؟ آنها حتی پس از آنکه عربســتان روابط 
خود را با تهران عادی سازی کرد هم قدمی به 

سمت ایران برنداشته بودند.
امارات روابط مشخص و چارچوب داری با ما 
دارد. با بحرین روابط ما قطع اســت و ارتباطی 
نداریــم و تونس هم همینطور اســت. این که 
آنها علاقه نشان  می دهند یعنی ما باید تحلیل 

کنیم چه اتفاقی افتاده است. من فکر می کنم 
یکی از دلایل سخت افزاری اشتیاق با ارتباط با 
ایران؛ اقدامی بود که ما در عملیات وعده صادق 
انجام دادیم و با جرات و شــجاعت و در حجم 
وسیع موشک زدن به اسراییل آن ابهت امنیتی 
اسراییل را شــکاندیم. این مقداری نشان داد 
که ایران برای امنیت ســرزمینی و موجودیت 
سرزمینی و بحث های حاکمیتی و موجودیت 
حاکمیتی جدی است که خودش تبعات مثبتی 
برای کشور و سیاســت خارجی دارد. ریسک 
بزرگی بود که می توانست به یک جنگ ختم 

شود. ولی ریسک شد و جواب هم داد.
کار با دنیا، در ایــن گونه مواقع می تواند در 
شــکل گیری افکار عمومی موثر اســت و در 
کنارش هم البته توانمندی ســخت افزاری هم 
اهمیــت زیادی دارد. ما از دو مولفه اســتفاده 
کردیــم. اول محکومیت اســراییل نزد افکار 
عمومی برای حمله به مکان دیپلماتیک و دو 
استفاده از توانمندی سخت افزاری برای مقابله 
با اقدام غیرقانونی اسراییل بود. این دو باعث شد 
که مقدرای سطح سیاست خارجی ما افزایش 
پیدا کند. قســمت دیگر هم مذاکرات ایران و 
آمریکا در عمان اســت که به طور غیرمستقیم 
پیگیری می شد و خیلی تاثیر مثبت دارد. چرا 
که کشــورها می بینند ما در حال رفع مسائل 
خود با کشــورها هستیم. از طرف دیگر اعراب 
وقتی می بینند ما مشکل را حل می کنیم سعی 
می کنند به ما نزدیک شوند. البته انها به صورت 
پنهانی کارشکنی  هم ممکن است انجام دهند. 
چون ما در منطقه ای زندگی می کنیم که حل 
مشــکلات بین المللی ما را علیــه خود تلقی 
می کنند و فکر می کنند اگر مسائل ما با آمریکا 
حل شود؛ به هژمون منطقه تبدیل می شویم. 
در جریان وعده صادق هم تعامل ما با غربی ها 

خوب بود.
به بحرین برگردیم. سخنان رهبران این کشور 
و درخواست آنها از پوتین برای پادرمیانی نشان 
می دهد که برای برقراری روابط با تهران مصرتر 
از آن هستند که پیش از این به نظر می رسید. 
روابط بحرین و ایران را پس از این اتفاق چطور 

می بینید؟
این کشورها بعد از رابطه ما با عربستان هم 
پا جلو نگذاشته بودند. اما بعد از تحولات اخیر؛ 
آنها اقدامــات خود را آغاز کردند. البته بحرین 
در مقابل ایران نقاط آسیب پذیری زیادی دارد. 
با توجه به نقش منفی این کشور در ردگیری 
پرتابه هــای ایران در عملیات وعده صادق، این 
کشور ممکن است احساس کرده باشد که ایران 
بخواهد عکس العملی نشان دهد. همانطور که 
ســخن گوی وزارت خارجه به خبرها در مورد 
بحرین واکنش نشان داد، این موضوع در دست 
بررسی اســت. ایران از قبل هم همین مواضع 
را داشــت. ایران در دولت قبلی علاقه مند بود 
که مســائل با بحرین حل و فصل شود اما آنها 
علاقه نشان نمی دادند. اما الان سیاست  آنها این 
است و کمی تعحب آور و تا حدی مشکوک بود. 
پادشــاه آنها نزد پوتین موضوع را مطرح کرد. 
در صورتیکه وزیرخارجه این کشــور که برای 
مراســم در تهران بود، می توانست در دیدار با 
مقامات وزارت خارجه درخواست خود را مطرح 
کند. ایرانی ها مردمان کینه ای نیستند و بیشتر 
تلاش می کنند که موضوع را حل و فصل کنند. 
به نفع ما نیســت و ما هم علاقه ای نداریم که 
کشورهای دیگر بخواهند در روابط دو جانبه ما 
فعال شوند. به خصوص که ما کشوری قدیمی 
و موثر در منطقه هستیم. لذا من فکر می کنم 
بین دو کشور هیات هایی تبادل شود و مسائل 

به سمت حل و فصل شدن برود.

چشــم انداز روابط ایران با کشورهای عربی 
همســایه را چگونه ارزیابــی می کنید؟ تهران 
کماکان حتی با عربســتان بر سر موضوعات 
فراوانی از جمله تامیــن امنیت در خاورمیانه 
دچار اصطکاک است. با همه اینها، پایتخت های 
عربــی مایلند تــا حداقل در ظاهــر به حل 
مشــکلات خود با تهران به عنوان کشــوری 
غیرعربی اما مســلمان بپردازند. از طرف دیگر 
امســال ممکن اســت تغییراتی در سیاست 
ایالات متحده ایجاد شــود و جمهوری خواهان 
بار دیگر به کاخ سفید برگردند. معمولا روابط 
کشــورهای عربی نزدیک به واشنگتن با ایران 
تابعی از روابط ایالات متحده با تهران است. اگر 
جمهوری خواهان بتوانند آرای مردم امریکا را به 
خود جلب کنند، آیا ممکن است این تحرکات 
برای نزدیکی ایران با کشورهایی مثل امارات و 

بحرین، متوقف شود؟
ایران ۱۵ همســایه دارد و هرکدام از آنها با 
سیاست و اقتصاد گوناگون زندگی می کنند و 
مزیت نسبی گوناگونی دارند. چه از نظر روابط 
خارجی و منطقه ای و...اگر امکان روابط با این 
کشورها فراهم شــود؛ یک ظرفیت عظیم هم 
برای بازار کالاهای تولیدی ما و هم محلی برای 
تامین نیازهای ما اســت. نه لزوما اینکه بحث 
تهاتر مطرح شود. مهم این است که ما می توانیم 
اقتصادهای مکمل داشــته باشــیم. من فکر 
می کنم با این وضعیت کشورهای جنوب آبراه 
یا کشورهای عربی حاشیه جنوبی خلیج فارس 
از نظر ســطح توســعه چه فرهنگ عمومی و 
چه سابقه تاریخی کشورهایشان چیزی برای 
روند توسعه کشــور و مردم ایران ندارند. تنها 
چیزی که هست اینکه ما باید میزانی از حسن 
همجواری و روابط معقولی را داشته باشیم که 

این کشورها را بدون زهر کنیم.

رسول سليمی

توازن نظامی و اقتصادی در جنگ به شدت 
علیه اوکراین تغییر کرده و بسیار دشوار است 
که ببینیــم چگونه اکنون این توان می تواند 
به نفع اوکراین معکوس شــود. اگرچه هنوز 
زمان برای اوکراین برای به دست آوردن یک 
پیروزی در برابر روسیه وجود دارد. اما تنها در 
صورتی خواهد بود که ایالات متحده خود را 

به شدت متعهد به صلح سازش کند.
در همین حال به گفته یکی از دســتیاران 
ارشد زلنسکی اوکراین قاطعانه هرگونه سازش 
در جنگ خود با روســیه را رد کرده اســت. 
رئیس ستاد رئیس جمهور اوکراین گفته که 
در حالی که اوکراین »آماده نیســت تا برای 
چیزهای بســیار مهم و ارزش ها به سازش 
برود ... استقلال، آزادی، دموکراسی، تمامیت 
ارضی، حاکمیت« اما کی یف از مشــاوره در 
مورد چگونگی دســتیابی به »صلح عادلانه« 

استقبال می کند.
اظهارات رئیس ستاد رئیس جمهور اوکراین 
یــک روز پس از آن مطرح شــد که ویکتور 
اوربان، نخســت وزیر مجارســتان پیشنهاد 
کرد که کی یف باید با مسکو آتش بس کند. 
اوربان که به ولادیمیر پوتین نزدیک اســت 
و به تازگی ریاســت چرخشی شورای اروپا را 
نیز به عهده گرفته اســت و او این ایده را در 
اولین سفر خود به کی یف در ۲ ژوئیه ۲۰۲۴ 
مطرح کرده بود. در این میان اوربان در مورد 
حمایت مالی و نظامی اروپا از اوکراین نسبت 
به رهبــران اتحادیه اروپا تردید دارد. او در به 
تاخیر انداختن توافق یک بســته کمک ۵۰ 
میلیارد یورویی )۴۲ میلیارد پوندی( اروپا به 
اوکراین برای چند ماه در اوایل ســال جاری 
نقش مهمی داشــت و بسیاری از اروپایی ها 
معتقدند او تامین کننده منافع روسیه در اروپا 

بوده است.
اما با وجود خودداری اوربان، اتحادیه اروپا 
اخیــرا در حالی که زلنســکی در ۲7 ژوئن 
از بروکســل بازدید می کرد، با یک پیمان 

امنیتی دو جانبه موافقت کرد. در این توافق 
آمده است: اتحادیه اروپا وکشورهای عضو آن 
در دراز مدت به تعهدات امنیتی به اوکراین 
کمک خواهند کرد تــا در برابر تلاش های 
بــی ثبات کننده مقاومت کرده و از اقدامات 
تجــاوز آمیز در آینده جلوگیــری و از خود 

دفاع کند.
مولفه های برتری روسیه در جنگ

جمعیت روسیه حداقل چهار برابر اوکراین 
اســت و تولید ناخالص داخلــی آن ۱۴ برابر 
بیشتر است. تلاش های غرب برای فلج کردن 
روسیه از طریق تحریم های اقتصادی شکست 
خورده اســت. اقتصاد روسیه در سال ۲۰۲۳ 
در نتیجه افزایش صادرات انرژی به کشورهای 
غیر غربــی و تلاش گســترده و موفق برای 
سرمایه گذاری در تولید صنعتی نظامی حدود 
ســه درصد رشــد کرد. اوکراین تلاش های 
ناامید کننــده ای برای افزایش تولید نظامی 
خود انجام می دهد، اما از یک پایگاه صنعتی 
بسیار پایین تر همراه با کمبود شدید نیروی 

کار ماهر برخوردار است.
بنابراین این پیشبینی دولت بایدن صحیح 
است که بدون ادامه و کمک نظامی گسترده 
امریکا به اوکراین، روســیه به سرعت پیروز 
خواهد شد. با این حال به همان اندازه روشن 
است که کمک های ایالات متحده حتی در 
میان مدت نمی تواند تضمین کننده شود. تا 
حدودی به دلیل تعهد جدید ایالات متحده 
به اســرائیل که توسط جنگ غزه ایجاد شده 
و تهدید گســترش آن، ایالات متحده نیز به 
اندازه کافی در پر کردن ذخایر رو به کاهش 
موشــک های دفاع هوایی اوکراین است، که 

هم در میــدان جنگ و هــم در حفاظت از 
زیرساخت ها و صنعت اوکراین نقش مهمی 
داشــته اند. اما هم ایالات متحده و هم اروپا 
نتوانسته اند به اهداف خود برای افزایش تولید 
گلوله های توپخانه ای که روسیه با نرخ سه 

تا پنج برابر اوکراین شلیک می کند، برسند.
کمبود نیروی انسانی پاشنه آشیل 

اوکراین
حتی اگر غــرب بتواند تولید نظامی خود 
را افزایــش دهد اروپا نمی تواند ســربازان 
بیشتری را برای اوکراین فراهم کند. کمبود 
نیروی انســانی اوکراین به طور فزاینده ای 
مسئله ساز شــده و اقدامات ســختگیرانه 
خدمــت ســربازی و اختلافــات در دولت 
اوکراین در مــورد چگونگی اجرای خدمت 
سربازی را متاثر از مقاومت فزاینده عمومی 

به دنبال داشته است.
پس از شکست ضد حمله اوکراین در سال 
گذشته، دولت بایدن و دولت و ارتش اوکراین 
همه به یک استراتژی دفاعی، از جمله تلاش 
برای تقویت مرز شــمالی اوکراین با روسیه و 
بلاروس تمرکز کردند. این منطقه از زمانی که 
مسکو نیروهای خود را در بهار ۲۰۲۲ پس از 
شکست تهاجم اولیه خود از شمال خارج کرد، 
آرام بوده است. با این حال، مزیت رو به رشد 
روسیه در تعداد نیروی انسانی به این معنی 
اســت که در آینده، ارتش آن ممکن اســت 

بتواند دوباره در این جبهه حمله کند.
در حالی که حتی اگر در کوتاه مدت موفق 
باشد، استراتژی ایســتادن به طور نامحدود 
در حالت دفاعی دو نقطه ضعف عظیم برای 
اوکراین اســت. از نظر سیاسی، این امر این 

مفهوم را آشکار می کند که روسیه به حفظ 
مناطقــی که اکنون کنترل مــی کند ادامه 

خواهد داد.
با این حال، بیشــتر و بیشتر اوکراینی ها و 
غربی ها به وضوح شروع به درخواست صلح 
ســازش خواهند کرد و این خطر تقویت می 
شود که اگر اروپا تامین نیروی انسانی جبهه 
اوکراین را بیــش از حد طولانی کند، تعادل 
معادله جنگ علیه اوکراین تغییر خواهد کرد 
و روسیه انگیزه های کمی برای سازش خواهد 

داشت.
امیدهای اوکراین برای برتری در مذاکره

از نظر نظامی نیز، یک اســتراتژی دفاعی 
دائمــی اوکراین را به یک جنگ فرسایشــی 
نامحدود پیش خواهد برد که در آن روســیه 
دارای مزایای بلند مدت زیادی اســت. کاملا 
درســت اســت که مانند جنگ جهانی اول، 
تحولات اخیر در تکنولوژی نظامی به شدت 
دفاعی است اما این در شکست تهاجم روسیه 
در ســال ۲۰۲۲ و تهاجم اوکراین در ســال 
۲۰۲۳ و پیشرفت بســیار کندی که روسیه 
در تلاش برای تصرف شهرهای کوچک مانند 
اودیوکا در دونباس انجام داده اســت، نشان 

داده شد.
امید دیگــر دولت اوکرایــن و غربی های 
طرفدار جنگ در موشک های دوربرد است. 
اگر غــرب بتواند متقاعد شــود کــه تعداد 
بیشــتری از آنها را تامین کنــد. طرح دیگر 
اوکراین، همانطور که در آخرین حملات این 
کشور به شهر بلگورود روسیه نشان داده شده 
اســت، انجام حملات موشکی به اهدافی در 
روسیه است که با هدف فشار بر کرملین است 

اما به عنوان یک اســتراتژی نظامی، این نیز 
موفق نخواهد بود. زیرا روسیه آنچنان وسیع 
است که این حملات نمی تواند از نظر تلفات 
غیرنظامیان، مردم عادی روسیه را خشمگین 
کند تا یک جنبش اجتماعی برای صلح ایجاد 

کنند.
ترامپ؛ متغیر برهم زننده معادلات جنگ

در مجموع واشنگتن و کی یف هر دو انگیزه 
قوی برای آغاز مذاکرات صلح دارند، اما از نظر 
اهــداف پوتین در زمان حملــه به اوکراین و 
جنگی که امروز با استقلال ۸۰ درصد اوکراین 
به عنوان یک پیروزی بسیار مهم برای اوکراین 

تلقی می شود.
اما ناظران سیاســی معتقدنــد اوکراین از 
ایجاد یک مســیر روشن برای پیروزی بسیار 
دور اســت. اقتصاد روسیه همچنان انعطاف 
پذیر است، مسکو همچنان به بسیج نیروهای 
بیشــتری نســبت به کی یف ادامه می دهد 
و اتحــاد ان با بلوک شــرق به آن پوشــش 
اقتصادی، نظامی و دیپلماتیک ارزشــمندی 

می دهد.
در همین حال بازگشــت دونالد ترامپ به 
کاخ سفید پس از انتخابات ریاست جمهوری 
ایالات متحده در نوامبر ۲۰۲۴ - که در حال 
حاضر به نظر می رســد به طور فزاینده ای 
محتمل اســت بــا تجدید حیات سیاســت 
خارجی و شعار«نخست امریکا« ترامپ همراه 
خواهد بود. پس از آن ایالات متحده احتمالا 
تلاش خواهد کرد تا اوکراین و دیگر شرکای 
غربی آن را مجبور به پذیرش شرایط روسیه 

در یک راه حل دیپلماتیک کند.

زورآزمایی روسیه و اوکراین برای دست برتر در مذاکرات صلح

پاشنه آشیل کی یف چیست؟
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اد
تص

اق

ابلاغ رفع ممنوعيت صادرات قند حاصل از شكر
مدیر کل دفتر صــادرات گمرک از ابلاغ 
رفع ممنوعیت صادرات قند حاصل از شکر 
سفید به استناد رای دیوان عدالت اداری 

خبر داد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، علی اکبر شادمانی طی ابلاغیه ای 
از رفــع ممنوعیت صادرات قند حاصل از 
شکر ســفید به استناد رای دیوان عدالت 

اداری خبر داد. در این ابلاغیه آمده است: 
»مطابق با تایید و تصریح در رأی موصوف، 
ممنوعیت صادرات قند حاصل از شــکر 

سفید لغو می شود.« اد
تص

اق

مواضــع ضــد تحریمــی مســعود 
پزشــکیان این نویــد را می دهد که 
احتمالا تلاش هایی در راستای کنترل 
اساســی نرخ ارز صورت بگیرد، اما در 
سمت دیگر تاکید مکرر وی بر ارز تک 
نرخی این شــبهه را به وجود می آورد 
که آیــا گرانی دیگری در راه اســت؟ 
نقطــه مقابــل تک نرخی شــدن نیز 
سرکوب ارزی قرار دارد که در دستور 
کار دولــت ســیزدهم قــرار گرفت و 
بازارهایی چون بورس را به عقب راند. 
این دو راهی حــالا پیش روی دولت 
چهاردهــم نیز قرار دارد و مشــخص 
نیست چه برنامه ای در کنترل نرخ ارز 
حداقل تا زمان رفع تحریم ها و انجام 

مذاکرات قرار است انجام شود.
به گزارش روزنامه » صبح امروز« و 
به نقل از اقتصاد ۲۴- روند الاکلنگی 
نــرخ دلار برای ســومین روز پس از 
انتخابــات همچنان ادامــه پیدا کرد. 
واکنشــی که منطبق بــر پیش بینی 
کارشناســان و فعالان بازار ارز بود. بر 
این اســاس دلار محــدوده ۵۸ و 6۱ 
هزار تومــان را انتخاب کرده و از روز 
شنبه تا لحظه تنظیم این گزارش بین 

همین دو کانال در نوسان است.
این تحرکات حالا با روی کار آمدن 
مســعود پزشکیان بیش از همیشه در 
مرکز توجهــات قرار دارد. مواضع ضد 
تحریمــی ایــن نویــد را می دهد که 
احتمالا تلاش هایی در راستای کنترل 
اساســی نرخ ارز صورت بگیرد، اما در 
سمت دیگر تاکید مکرر وی بر ارز تک

نرخی این شبهه را به وجود می آورد 
که آیــا گرانی دیگری در راه اســت؟ 
نقطــه مقابــل تک نرخی شــدن نیز 
ســرکوب ارزی قــرار دارد که به باور 
اقتصاددانان تولیــد را متضرر کرده و 
خود به جهــش ارزی دیگری منتهی 
می شود، سیاســتی که در دستور کار 
دولت سیزدهم قرار گرفت و بازارهایی 
چون بورس را به عقــب راند. این دو 
راهی حالا پیش روی دولت چهاردهم 

نیز قرار دارد و مشخص نیست

چه برنامــه ای در کنتــرل نرخ ارز 
حداقل تا زمان رفع تحریم ها و انجام 
مذاکرات قرار است انجام شود. موردی 
که البته »مرتضــی افقه« اقتصاددان 
درباره آن خوشــبین است و باور دارد 
هنوز راه هایی بــرای توافق نرخ ارزی 
که از زیان شــرکت ها جلوگیری و در 
عین حــال لطمه به معیشــت مردم 

نزند، وجود دارد.
سرکوب ارز سیاستی منفی نیست 
مرتضــی افقه دربــاره این دو راهی 
مهــم بــه اقتصــاد ۲۴ می گوید: این 
که ســرکوب نرخ ارز بــه عنوان یک 
سیاســت منفی توســط عــده ای از 
اقتصــاد خوانده هــای لیبــرال بیان 
می شــود لزوما درست نیست. معمولا 
در  کــه  کشــور هایی  در  دولت هــا 
بحــران اقتصادی قــرار دارند دخالت 
می کننــد و یکســری کنترل ها برای 
حمایــت از متغیر های اقتصادی انجام 
فضاســازی هایی  این  لــذا  می دهند؛ 
که اقتصاددانان طرفــدار اقتصاد آزاد 
می کنند مضر اســت. تا به حال دو بار 
یا ســه بار تحت تاثیر نظرات دولت ها 
به اســم جراحی اقتصادی قیمت های 
حمایتی را افزایش دادند و دیدید که 

چه بحران های اقتصادی ایجاد شد.
به گفتــه وی تا زمانی که مســئله 
تحریم حل نشود دولت ناچار است که 
از طبقات کم درآمد حمایت کند. یکی 
از این ها پرداخــت ارز حمایتی برای 
تولید یــا برای واردات کالا های خاص 
اســت که الان دارد انجام می شــود. 
اگرچــه این گــروه از اقتصاددانان به 
سوء اســتفاده هایی که در این مسیر 
انجام می شــود اشــاره می کنند، اما 
به نظرم این عده ای که سوءاســتفاده 
می کنند تعدادشان خیلی زیاد نیست. 
اسم هایشان هم در بانک مرکزی است 
و دولت باید بــا آن ها برخورد کند نه 

اینکه صورت مسئله را پاک کنند.
او می افزایــد: سیاســت آتی دولت 
معلوم  فعــلا  نیز  پزشــکیان  آقــای 
اولویت هایی  اگــر آن  امــا  نیســت. 

کــه ذکر کردند یعنــی پیگیری رفع 
تحریم ها به نتیجه برســد که البته با 
شــرایط فعلی ایران و شرایط آمریکا 
و در آستانه انتخابات بودنشان، بعید 
می دانم به ســرعت یــا به زودی این 
مســئله حل بشود، می توان به سمت 
تک نرخی شــدن رفت؛ بنابراین من 
ناچار  بیایــد  فکر می کنم هرکســی 
است برای کالا های اساسی و دارو که 
مورد تاکید خود آقای پزشــکیان هم 
بود، همان سیاســت ارز های حمایتی 

را ادامه بدهد.
راه بورس باز هم بسته می شود؟

او درباره زیانی که از مسیر سرکوب 
ارز متوجه شرکت های بورسی می شود 
تصریح می کند: اگر این سیاســت که 
ارز را آزاد را بفروشند برای همه کالا ها 
باشــد این مطلوب خواهد بود. اما دو 
تا ســه صنعت بزرگ مثل پتروشیمی 
و فولاد هــا که الان امــکان صادرات 
دارنــد و نقش مهمی هــم در بورس 
دارند باعث نمی شود که دولت دست 
از حمایــت 6۰ میلیون یا ۳۰ میلیون 

جمعیتی که زیر
خط فقر هســتند بــردارد. ولی به 
نظرم به هر حال راه هایی هســت که 
توافقی باشــد بین این شــرکت ها و 
نرخی کــه خیلی لطمه به معیشــت 
مردم نزند یعنی به نظرم این مســئله 

قابل حل است.
تک نرخی کردن ارز در شرایط 
تحریم یعنی افزایش قیمت دلار

بنابرایــن بــه باور ایــن اقتصاددان 
تصمیم گیری درباره دلار نیما خیلی 
بستگی به این دارد که اوضاع تجارت 
کشــور چطور باشــد. اگــر تحریم ها 
برداشته شوند یا همین روند ادامه پیدا 
بکند که دســت دولت در درآمد های 
ارزی باز باشد، من به نظرم این امکان 
وجود دارد که اصلا نیازی نیست نرخ 
نیمایی افزایــش پیدا بکند. اگر دولت 
تحریم هــا را بــردارد این بــازار آزاد 
اســت که باید به نرخ نیمایی نزدیک 
شــود. در واقع تک نرخی شدن رو به 

پایین باشــد. در این صورت لطمه ای 
هم به جامعه وارد نخواهد شد. وقتی 
ارز را درشرایط  می گویند می خواهند 
تحریــم و بحران هــای اقتصادی تک 
نرخی کنند معنی اش این اســت که 
می خواهند ارز را افزایش بدهند یعنی 
قیمــت ارز افزایش پیدا کند. ولی اگر 
دولت خوب تــلاش کند می تواند این 

حرکت را معکوس کند.
پیش بینی قیمت دلار

آن طور که مرتضــی افقه می گوید 
بینی هــا در خصوص  پیــش  همــه 
نــرخ دلار حالا معطوف بــه انتخابات 

آمریکاست. او تصریح می کند:
ترامپ هنوز در مــورد ایران حرف 
جدی نزده است، ولی فعلا با ذهنیتی 
که در کارگــزاران اقتصادی ایران اعم 
از مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان 
است، نگاهی منفی هنوز غالب است. 
این نگاه منفی یعنی تشدید تحریم ها 
بنابراین  روابط؛  افزایش مشــکلات  و 
الان فقط نظر ســنجی ها هستند که 
تاثیرگذارند که فعلا نظر سنجی ها به 
نفع آقای ترامپ است. البته از سویی 
دمو کرات هــا دارند تــلاش می کنند 
بگذارند، چون  بایدن  برای  جایگزینی 
احتمال می دهند که شکست بخورد، 
ولــی به هر حال رونــد در این رابطه 

منفی است.
به گفته او احتمــال روی کارآمدن 
ترامپ خیلی قوی شــده و همین هم 
باعث شــده که در ایران هنوز فنری 
زیر قیمت ارز فعال باشــد، ولی آمدن 
آقای پزشکیان و تفکری که برای رفع 
تحریم ها بیان کرده اند، فعلا اثر روانی 
تثبیت کننده ای داشته است. در این 
مدت دلار مقداری کاهشــی شد، ولی 
قابل انتظار بود که تا زمان اســتقرار 
دولت پزشــکیان تثبیت شــود. پس 
تــا زمان انتخابات آمریــکا اگر تحول 
خاصی در تغییر مســئله تحریم ها رخ 
ندهــد دلار به صــورت خیلی ملایم 
ممکن است رو به افزایش و یا تثبیت 

شده باشد.

دولت پزشکیان ناچار به تکرار سیاست 
سرکوب ارزی خواهد شد؟

قيمت بليت قطار برای اين گروه گران شد
در حالــی افزایــش قیمت بلیت 
قطارهای مســافری هنــوز اجرایی 
نشــده که برخی شرکت های ریلی 
در فروش بلیت برای اتباع خارجی 

افزایش نرخ را اعمال می کنند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقــل از خبرآنلایــن، راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران ۱۳ تیر ماه 

طی اطلاعیه ای پیش فروش بلیت قطارهای مسافری نیمه دوم تیر 
را اعلام کرد.

تسنیم نوشت:بر این اساس پیش فروش بلیت برای بازه زمانی یاد 
شده در همه محورها )مسیرهای رفت تا تاریخ ۳۱ تیر و مسیرهای 
برگشــت تا یکم مرداد(، از ســاعت ۱۳ روز چهارشنبه ۱۳ تیر و 

پیش فروش حضوری بلیت از ساعت ۱۵ همان روز آغاز شد.
بــا وجود زمزمه های افزایش قیمت بلیت که مدیرعامل راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران نیز اخیرا آنرا تایید کرده بود، پیش فروش 

مرحله دوم بلیت قطارهای تابستانی بدون تغییر قیمت انجام شد.
این در حالی است که قیمت بلیت قطارهای مسافری برای اتباع 
خارجی افزایش یافته اســت. به عنوان نمونه یکی از شــرکت های 
حمل ونقل ریلی مســافری بلیت قطار قم-مشهد را برای تاریخ ۲۵ 

تیرماه امسال با قیمت ۹۲۴ هزار تومان به فروش می رساند. 
اما قیمت همین بلیت برای اتباع خارجی یک میلیون و ۳۸۵ هزار 

و ۸۵۰ تومان است، یعنی حدود ۵۰ درصد بالاتر.

شناسايی فعاليت های سودجويانه مالياتی 
اجرايی شد

وزیر اقتصــاد و دارایی گفت: با 
در  فعلی هوشمندسازی  نظام های 
فعالیت های  مالیاتی،  امور  سازمان 
بر  اشراف  با  مالیاتی  ســودجویانه 
داده محــوری به حداقــل خواهد 

رسید.  
 به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان 

سید احسان خاندوزی روز سه شنبه در آیین افتتاحیه آزمایشگاه 
داده کاوی مالیاتی با مشارکت دانشگاه ها، اندیشکده ها و شرکت 
دانــش بنیان و افتتاح ارائه خدمات مالیاتی در دفاتر پیشــخوان 
خدمات دولت  با  بیان  اینکه  حرکت به ســمت داده محوری 
شــروع شده است که امیدواریم این روند استمرار یابد، گفت: در 
طول چند سال گذشته اقدامات قابل توجهی در حوزه شناسایی 
مودیان مالیاتی و جلوگیری از فرارهای مالیاتی انجام شده است .

وی بــا اشــاره به آزمایشــگاه داده کاوی مالیاتــی گفت: این 
آزمایشگاه برای استفاده کاربران و پژوهشگران جهت تحلیل داده 

ها اختصاص
یافته است. 

وزیر امور اقتصاد و دارایی ادامه داد: برای اجرای این آزمایشگاه 
ها در وزارت اقتصاد با مقاومت های زیادی روبرو بودیم که اکنون 
با رعایت اصل محرمانگی این دسترســی برای پژوهشــگران و 

شرکت های دانش بنیان فراهم شده است. 
وی با اشــاره به اینکه اطلاعات برای تحلیــل های مورد نیاز 
شرکت های دانش بنیان اســت، گفت: هوشمندترین و برترین 

شرکت های
دانش بنیــان می توانند به کمک دســتگاه های کشــور در 

حکمرانی و تصمیم گیری بروند. 
خاندوزی با بیان اینکه همکاری با شــرکت های دانش بنیان 
را می تــوان در قالب قراردادها و اجرای طــرح های فناورانه به 
رسمیت شناخت، گفت: همچنین انتظار داریم دولت چهاردهم 
تعاملات ســازنده ای بین دولت و دانش و پژوهش کشــور را با 

سرعت بیشتری ادامه دهد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی به اصل شــفافیت در دولت سیزدهم 
اشاره کرد و گفت: شرکتی در زیرمجموعه های دولتی نداریم که 
داده های آنها ارائه نشده باشد جز چند شرکت که اطلاعات آنها 

محرمانه است. 
آزمایشگاه داده کاوی مالیاتی با مشارکت دانشگاه ها، اندیشکده 
ها و شرکت دانش بنیان و ارائه خدمات مالیاتی در دفاتر پیشخوان 
خدمات دولت با حضور وزیر اقتصاد و رئیس سازمان امور مالیاتی 
امروز سه شنبه افتتاح شد. در این آزمایشگاه داده کاوی سازمان 
امور مالیاتی۱۱۰ منبع اطلاعاتی درون و برون سازمانی، بیش از 

یک هزار جدول و ۲۵ هزار فیلد اطلاعاتی نگهداری می شود.

خبر
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تعزيه به اروپا رسيد

شروع محرم ۱۴۴6 مقارن است با سومین 
سال حضور گروه تعزیه ی امام رئوف در اروپا.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین، شــب اول محرم امسال برای 
نخستین بار و با همت و پیگیری جناب آقای 
مرتضی مرادیان )ســفیر محترم جمهوری 

اسلامی ایران در کشــور مجارستان(، نوای 
روح نواز تعزیه امام حسین علیه السلام در 
ســالن اجتماعات یکی از کلیساهای شهر 

بوداپست طنین انداز شد.
این گروه با هنرنمایی: ســید علی سادات 
رضوی، مجید خســروان، مهدی صیادی، 

سید مرتضی میراسماعیلی، محمدرضا قربان 
عسگری، نوید عسجدی، امیر سلیمانی مقدم 
و . . . بــا کارگردانی حســن بصیری و تهیه 
کنندگی امیرمحمد داودی پور به معرفی و 
ارائه ی هنر اصیل و تاثیرگذار تعزیه در اروپا 

اهتمام دارد.

محمدرضا لطفی معتقد است سینما 
باید از جامعه جلوتر باشد و از مسئولین 
خواهــش می کنم که به ســینماگران 
اعتماد کنند و اجازه دهند که بخشــی 
از مســئولیت ها بر عهده خود سینماگر 
باشــد و از این نگاه های سخت، سنگین 
و ســلیقه ای در مرحله پروانه ساخت و 
سانسورهای ســنگین در مرحله پروانه 
نمایش عبور کنند تا بتوانیم سینمایی 
پویاتر و نزدیک تر به جامعه داشته باشیم. 
اگــر این اتفاقات رخ دهــد قطعا دوباره 
روزهای خوب به سینما باز می گردد ولی 
اگر این رویه ادامه پیدا نکند ســینما به 

همین مسیر خود ادامه می دهد.
به گــزارش روزنامه »صبح امرو« و به 
نقــل از خبرانلاین شــانزدهم تیر پس 
از برگزاری دو دوره انتخابات، مســعود 
پزشکیان به عنوان رییس جمهور دولت 
چهاردهم روی کار آمد. پس از این اتفاق 
باید منتظر تغییر وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و رییس سازمان سینمایی بود؛ 
امــا نکته اصلی این اســت که در حال 
حاضر چه دغدغه ای در میان سینماگران 
وجود دارد و در حوزه فرهنگ وهنر، علی 
الخصوص سینما چه انتظاری از جانب 
هنرمندان وجود دارد که مدیران آینده 
باید پاسخگوی آن باشند. به همین بهانه 
با محمدرضا لطفی، کارگردان ســینما، 
منتقــد و عضو هیئت مدیــره انجمن 
منتقــدان، گفت وگو کردیم که در ادامه 

می خوانید.
در حال حال حاضر دولت پزشکیان 

روی کار آمده و به احتمال زیاد 
هم وزرا تغییر می کنند، موضوع 
اصلی این است که چه انتظاری 
از وزیر آینده فرهنگ و ارشاد 

و رییس آینده سازمان سینمایی 
وجود دارد؟

موضوع این است که در تمام دولت ها 
معمولا فرهنگ در اولویت پایین تری قرار 
گرفته است. به همین دلیل در گام اول 
امیدوارم که در دولت آقای پزشــکیان، 
فرهنگ در اولویت های اصلی قرار بگیرد 
و مدیران بدانند که ما از طریق فرهنگ 
می توانیم یک جامعه سالم، پویا، بانشاط 

و سرزنده داشته باشیم.
وزیر ارشاد و مشخصا رییس 

سازمان سینمایی که می خواهند 
سرکار بیایند باید چه کارهایی 
انجام دهند تا نقطه ضعف ها 

برطرف شود؟
بــه نظر من آنچه که اهمیت دارد این 
است که آن ها در گام اول باید یک صلح، 
دوســتی و رفاقی با تمام سینماگران از 
اقشــار، طیف ها و نگرش های مختلف 
ایجاد کننــد. به زعم من در حال حاضر 
از جانــب برخــی از هنرمندان یک نوع 
دلگیری و دلخوری ایجاد شــده و فضا 
مقداری بسته شده اســت، به نظر من 
اولین کاری که رییس سازمان سینمایی 

آیند اگر بخواهد که یک سینمای پویا، 
فعال و خوبی را در چهار ســال پیش رو 
داشته باشند باید این رفاق و همدلی را 

به جامعه سینماگر بازگردانند.
در گام دوم بــه نظر باید بخشــی از 
مسئولیت ها از روی دوش دولت برداشته 
شود و به خود سینماگران واگذار شود. 
سخت گیری های سلیقه ای که در حال 
حاضر در پروانه ساخت و پروانه نمایش 
وجود دارد برداشته و مقداری فضا بازتر 
شود و اجازه بدهند که سینماگران حرف 
بزنند، فیلم بسازند و انتقاد کنند. امیدوارم 
که مدیران جدید ســازمان سینمایی از 
انتقاد کردند نترســند و بدانند که کلید 
پیشرفت هر جامعه ای انتقاد است. قشر 
فرهنگی و جامعه سینما به عنوان یک 
جامعه پیشــرو در هر کشوری با انتقاد 
سازنده ای که انجام می دهد، می تواند یک 
چراغ را روشن کند و امیدوارم که مدیران 

جدید این چراغ را خاموش نکنند.
چگونه این چراغ روشن می شود؟

لازمه این مسئله این است که سینمای 
اجتماعی دوباره رواج پیدا کند. متاسفانه 
در حــال حاضر ما شــاهد از بین رفتن 

سینمای اجتماعی هستیم.
مسئله دیگر این است که آن چیزی 
که اکنون سینما به آن مبتلا شده، عقب 
ماندن نســبت به جامعه است. دقیق تر 
بخواهم به این نکته اشــاره کنم، اکنون 
موضوعات و دغدغه های جامعه خصوصا 

در بعــد اجتماعی، جلوتــر از مباحثی 
هستند که روی پرده سینما به نمایش 
در می آید. ما اگر زمانی سینمای پویایی 
داشتیم به این خاطر بود که موضوعات 
مطرح شــده پیشروتر از مسائل موجود 
در جامعه بودند. اتفاقی که در چندسال 
اخیر و با اعمال سخت گیری در مرحله 
پروانه ســاخت و پروانه نمایش صورت 
گرفت و با جهشــی که جامعه در مورد 
موضوعــات مختلف با آن مواجه شــد، 
سبب شــد که جامه با شتاب فراوان رو 
به جلو حرکت کند و ســینما با سرعت 
فراوان عقب رانده شود و همین مسئله 
سبب شد که مردم آنچه را که روی پرده 
ســینما می بینند در زندگی خودشان 

احساس نکنند.
ســینما باید از جامعه جلوتر باشد و 
از مســئولین خواهــش می کنم که به 
سینماگران اعتماد کنند و اجازه دهند 
که بخشــی از مســئولیت ها بر عهده 
خود سینماگر باشــد و از این نگاه های 
سخت، ســنگین و سلیقه ای در مرحله 
پروانه ساخت و سانسورهای سنگین در 
مرحله پروانه نمایش عبور کنند تا بتوانیم 
ســینمایی پویاتر و نزدیک تر به جامعه 
داشته باشــیم. اگر این اتفاقات رخ دهد 
قطعا دوباره روزهای خوب به سینما باز 
می گردد ولی اگر ایــن رویه ادامه پیدا 
نکند سینما به همین مسیر خود ادامه 

می دهد.

دولت پزشکیان، فرهنگ را در اولویت های اصلی قرار دهد 

مطالبات فرهنگی از دولت سیزدهم!

باستان شناســان با کاوش در کشور 
»پرو« بقایای یک معبد پنج هزار ساله 

را زیر تل  ماسه ای کشف کردند.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و 
به نقل از ایسنا،   باستان شناسان بقایای 
یک معبــد پنج هزار ســاله مخصوص 
برگزاری مراســم های آئینی به همراه 
بقایای اسکلت انسان را از زیر یک تپه 

شنی واقع در پرو بیرون کشیدند.
»لایوساینس« نوشت،   این معبد در 
»زانا«   محوطه ای واقع در شمال غربی 
»پرو« واقع شده اســت. پس از اینکه 
کاوش های باستان شناسی در سوم ژوئن 
در این منطقه آغاز شد،   باستان شناسان 
آنچه را که از دیوارهای یک معبد باقی 
مانده بود کشف کردند. در فاصله بین 

دیواره نیز بقایای اسکلت سه انسان بالغ 
پیدا شد.

به همراه این اسکلت ها پیشکش هایی 
که دور آنها پارچه پیچانده شده بود نیز 
پیدا شــد که می تواند نشان دهنده این 
نکته باشــد که این مکان، محل انجام 

مراسم قربانی بوده است.
به گفته یک باستان شــناس،   آنچه 
اکنون در این مکان باقی مانده اســت، 
احتمالا بقایای به جــای مانده از یک 
ســازه پنج هزار ساله اســت و اکنون 
شــواهدی از وجود یک پلکان مرکزی 

پیدا شده است.

دیوارهــای این معبد بــا کتیبه های 
پرنقش و نگاری تزئین شده بودند که 
تصویرگر موجودی با بدن انسان و سر 

پرنده و پنجه های خزندگان بودند.
کاوشگران همچنین بقایای یک بنای 
دیگر را پیدا کردند کــه قدمت آن به 
فاصلــه  6۰۰ میلادی تا 7۰۰ میلادی 
می رســد که همزمان بــا دوره تمدن 
»موچه«   در پرو است. مردم »موچه«   
کــه قربانی کردن انســان در بین آنها 
مرسوم بود،   بیشتر برای ساخت معابد 
بــزرگ و آثار هنری نفیس شــناخته 

می شوند.

کشف معبد 5000ساله

وحشت »نيكلاس كيج« از هوش 
مصنوعی

»نیکلاس کیــج« بازیگر هالیوودی 
اعلام کرد که امیدوار است اسکن های 
بدنی اش برای بازآفرینی چهره اش روی 
صحنه، پس از مرگ مورد استفاده قرار 

نگیرد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از  ایســنا، «نیکلاس کیج« در 

مصاحبه ای با نیویورکر گفت که از هوش مصنوعی وحشت دارد و 
امیدوار است اسکن های اخیر بدنی که او برای دو پروژه آینده انجام 
می دهد به عنوان مرجع فناوری هوش مصنوعی برای بازآفرینی او 

روی صفحه پس از مرگش مورد استفاده قرار نگیرد.
کیج قرار است در سریال »مرد عنکبوتی نوآر« محصول مشترک 
»+MGM« و آمــازون پرایم بازی کند که برجســته ترین نقش 
تلویزیونی اش تا به امروز را رقم می زند. او اعتراف کرد که تلویزیون 
هرگز برای او جذاب نبوده اما آنچه که برایش جالب بوده زمانی است 

که می توانستم چیزی را بیان کنم«.
این بازیگر با اشــاره به این که قرار اســت بزودی برای دو پروژه 
آینده اش از او اســکن های بدنی انجام شود، گفت: »آنها باید مرا در 
رایانه بگذارند و با رنگ چشمم مطابقت دهند. آنها فقط بدنم را می 
دزدند و از طریق هوش مصنوعی دیجیتال هر کاری که می خواهند 
با آن انجام می دهند. ... امیدوارم هوش مصنوعی نباشد. من از آن 
وحشــت دارم. من در مورد آن بســیار حرف زده ام ... واقعا حقیقت 
هنرمندان به کجا ختم خواهد شد. وقتی من مُردم، دوست ندارم با 

بدن و صورت من از طریق هوش مصنوعی کاری کنید«.
کیــج همچنین در طــول مصاحبه گفت کــه در این مرحله از 
حرفــه اش چندان علاقــه ای به بازی در فیلم هــای ۱۰۰ میلیون 
دلاری ندارد، اگر پروژه درستی از راه برسد، با آن ها مخالف نیست. 
برنده اسکار می گوید که نقش های اخیر در درام های مستقل مانند 

»خوک« و »سناریو رویا« با علایق حرفه ای او مطابقت دارد.
اخیرا »تام هنکس« دیگر بازیگر آمریکایی برنده اسکار، در پیامی 
که برای ۹.۵ میلیون دنبال کننده خود در اینستاگرام منتشر کرد، 
گفت که تصویر او در یک تبلیغ بدون اجازه او استفاده شده است و 
عنوان کرد ویدیویی وجود دارد که در آن برخی از طرح های بیمه 
دندانپزشکی با نسخه هوش مصنوعی من تبلیغ می شود که هیچ 

ارتباطی با آن ندارم.

رضا ايرانمنش در بخش مراقبت های ويژه
رضــا ایرانمنش به دلیــل عوارض 
شیمیایی و جراحی از ناحیه لگن چند 
صباحی است در بیمارستان بستری 
شده اما پزشــکان این بار از خانواده و 
دوستان او خواسته اند در فضایی آرام 
در بخش مراقبت های ویژه دوره درمان 

را در بیمارستان سپری کند.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از  تســنیم، رضا 
ایرانمنش بازیگر ســینما و تلویزیون چند صباحی اســت به علت 
شــدت جراحات و عوارض شیمیایی ناشی از جنگ تحمیلی روانه 
بیمارستان خاتم الانبیاء)ص( شده و ویدئوهایی از فرآیند درمان او 
و جراحی اش به رســانه ها آمد. بسیاری نگران شدند چون برخی از 

صفحات مجازی از شبِ گذشته به وضعیت وخیم او اشاره کردند. 
بابــک نوری بازیگر ســینما و تلویزیون که ایــن روزها در کنار 
خانواده اش به عنوان دوســت و همکار قدیمی اش حضور دارد و از 
اوضاع و احوال او کاملاً باخبر اســت. او برخلاف برخی از شایعات 
مبنی بر بیهوشــی و وضعیت وخیم ایرانمنش در بیمارســتان به 
خبرنگار تســنیم گفت: رضا ایرانمنش را ممنوع الملاقات کرده اند 
تــا درمان او در فضایی آرام پیــش برود. اگرچه عیادت همکاران و 
دوستان و آشــنایان از او به بالا بردن روحیه اش کمک می کند اما 
برای از بین بردن عفونت احتمالی ناشــی از جراحی که در ناحیه 
لگنِ او انجام شده، نیازمند این مراقبت هاست اما او از لحاظ وضعیت 

عمومی جسمانی، مشکلی ندارد. 
وی افزود: چند روز آینده پزشکان اعلام می کنند که می تواند به 
بخش عمومی منتقل شود؛ اگر ان شاءالله عفونت احتمالی را رد کند. 
امیدواریم این اتفاق بیفتد و او بتواند به صورت عادی راه برود. چرا 
که استخوانی را به لگنِ او اضافه کرده اند تا بتواند راحت تر راه برود. او 
چند صباحی با عصا و کفشِ مخصوص راه می رفت و بعد از مدت ها 
بتواند راحت تر راه برود. نوری همچنین به این نکته اشاره کرد که 
امیدوارم هرچه زودتر ســلامتی اش را کاملاً بدست آورد و جامعه 
سینمایی و دســت اندرکاران و مدیرانِ آن همکاری کنند تا بتواند 

فیلم خودش به نام »پلک« را بسازد. 

خبر



6
چهارشنبه 20 تیر 1403/  سال هفتم /  شماره 1808

Vol.3.No.1808 / July 10.2024

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ان
اس

خر

 عضو اتحادیه صادرکنندگان زعفران 
خراسان رضوی با اشاره به کاهش میزان 
برداشت زعفران از ۴۰۰ تن به ۲۰۰ تن 
گفت: نیمی از زعفران تولیدی به صورت 

قاچاق از کشور خارج می شود.
محمد ســاکتی در گفت وگو با ایسنا 
اظهــار کرد: زعفران یــک گیاه بومی و 
اصیل ایرانی است، در ابتدای کارِ کشت 
زعفران، کشــاورز نیاز به سرمایه گذاری 
زیادی دارد؛ به طور مثال برای هر هکتار 
زمین زیرکشــت، حدود ۲۵۰ میلیون 
تومان سرمایه اولیه لازم است، از سوی 
دیگر زعفران گیاهی کم آب طلب است 
که در ســال تنها ســه نوبــت، نیاز به 

آب دهی دارد.
این تولیدکننده زعفران ادامه داد: در 
صورت نبــود بلایای طبیعی مثل گرما 
و سرمازدگی، ســرمایه اولیه در کشت 
زعفران پس از ۳ سال، نزدیک به ۴ برابر 
شده و به کشــاورز بر می گردد. کشاورز 
برای کشــت زعفران، تنها در موســم  
خاصی که در مجموع به ۲ ماه می رسد، 
باید سختی تحمل کند. فعالیت کشاورز 
برای کشت زعفران، علاوه بر آبان ماه که 
زمان برداشت محصول است، انجام سه 

نوبت آبیاری است.
 این عضــو اتحادیــه صادرکنندگان 
زعفران خراســان رضوی یادآور شد: در 
سال جاری به دلیل کاهش بارندگی های 
سال گذشته و تغییرات آب وهوایی میزان 
برداشت زعفران از ۴۰۰ تن به ۲۰۰ تن 
در کل کشور کاهش یافته است. سالانه 
حــدود ۵۰ تن از تولید زعفــران برای 
مصرف داخلی کشــور اســتفاده و ۵۰ 
تن به صورت قانونــی صادر و ۱۰۰ تن 
به صورت غیرقانونی و قاچاق از کشــور 

خارج می شود.
وی درباره انواع شــیوه های کشــت 
زعفران با اشاره به شیوه سنتی و شیوه 
گلخانه ای گفت: ایــران به دلیل وجود 
زمین  و آب وهوای مناســب برای کشت 
زعفران احتیاجی به کشــت گلخانه ای 
نــدارد. همچنین در کشــورهای عربی 
کشــت گلخانه ای به دلیل هزینه  بالا و 
آب وهوای نامناســب با استقبال زیادی 
روبه رو نشد، ولی کشور چین با قدرت، 
کشت گلخانه ای زعفران را شروع کرده 
 اســت که از لحاظ ارزش غذایی، کشت 
گلخانه ای با کشــت ارگانیــک برابری 

می کند.
ســاکتی ضمن مقایسه سیاست های 
حمایتی  در دو کشور ایران و چین اظهار 
کرد: کشــور چین حامی بسیار خوبی 
برای صادرکنندگانش است، در حالی که 
واردکننده را به شــدت تحت فشار قرار 
می دهد تا کالایی وارد کشــور نشــود، 
بنابراین سیاست کلی این کشور تقویت 
صادرات اســت؛ اما در ایران، واردکننده 
حمایت می شود، در حالی که صادرکننده 

تحت فشار قرار می گیرد.
آئین نامه رفع تعهدات ارزی  مانعی 

بسیار بزرگ بر سر راه صادرات
وی با اشاره به آئین نامه رفع تعهدات 
ارزی بــه عنــوان بزرگتریــن چالش  
پیش روی صــادرات گفت: صادرکننده 
تمــام اقلام مورد نیــاز  و مصرفی خود 
را به قیمــت روز از بــازار داخلی تهیه 
می کند و برای صدور محصول به خارج 
از کشــور، باید دلار حاصل را به سامانه 
نیمایی برگرداند و برای برگرداندن ارز به 
سامانه نیمایی، باید از بازار آزاد دلار را به 
قیمت بالاتر بخرد تا بتواند با این سامانه 
تسویه حساب کند. این اختلاف قیمت 
بین ارز نیمایی و بازار آزاد در هر دلار با 
قیمت امروز حدود ۱۲هزار تومان برای 
صادرکننده ضرر ایجاد می کند. در نتیجه 

بهترین اقدام کناره گیــری از صادرات 
محصول است.

ساکتی ادامه داد: تمامی صادرکنندگان 
کالا به خارج از کشور موظفند ارز مندرج 
در پروانــه گمرکی یا معــادل ارزی آن 
به سایر ارزها را به بانک ملی بفروشند. 
آئین نامه رفع تعهدات ارزی  مانع بسیار 
بزرگی بر ســر راه صادرات است، وجود 
این قوانین سدســاز در مسیر صادرات 
زعفران، فضای مناسبی را برای حضور 

قاچاقچیان فراهم آورده است.
وی با اشــاره به اینکه زعفران قاچاق 
شده با قیمتی بسیار پایین تر از زعفران 
صــادره ایرانی در کشــورهای هدف به 
فروش می رسد، گفت: صادرکننده ایرانی 
توانایــی رقابت با قاچاقچیــان زعفران 
را ندارد. بســیاری از برندهــای ایرانی 
شناخته شده زعفران، با وجود مشکلات 
مختلــف از صــادرات ایــن محصول 
عقب نشینی کرده اند، به طوری که نرخ 
صدور این محصول به خارج از کشور روز 

به روز در حال کاهش است.

زعفران  صادرکنندگان  اتحادیه  عضو 
خراسان رضوی اظهار کرد: قاچاقچیان 
محصولات مختلفی مثل فرش، پســته 
و زعفران، با حمل مسافری و کارت های 
یکبار مصرف بازرگانی می توانند بسیار 
راحت زعفران به خارج از کشور  ارسال 
کنند، در صورتی که تولید و صادر کننده 
باید مالیات، حق بیمه، حق اتاق بازرگانی 
و سایز هزینه ها از کشت تا تولید محصول 
نهایی را پرداخت کند. برند اصیل ایرانی 
توان رقابت با این روند را ندارد و از سوی 
دیگر هیچگاه نام خود را خدشه دار نکرده 
و وارد حوزه قاچاق زعفران نمی شود که 
از لحاظ شــرعی نیز نفی شده  است، اما 
زعفــران تقلبی به صــورت میکس از 
گمرکات بدون هیچ نظارتی از ســمت 

اداره استاندارد خارج می شود.
این کار آفرین حوزه صادرات زعفران 
بیــان کــرد: ارزش دلاری هر کیلوگرم 
زعفران در گمرکات هزار دلار است، در 
واقع هزینه هر کیلوگرم زعفران معادل 
۱۲میلیون تومان برآورد می شــود که 
قاچاقچی بدون پرداخت ذره ای مالیات، 
زعفران را از کشور خارج می کند. نظارت 
و کنترل آزمایشگاهی بر زعفران قاچاقی 
وجود ندارد و بســیار راحت می توان در 
روند قاچاق تقلب کرد و با هر کیفیتی 
زعفران را به کشــورهای هدف فروخت 
و حتی بعضی اوقات در خارج از کشــور 
با برندهای اصیل ایرانی زعفران تقلبی 
را می فروشــند کــه بــا پیگیری های 
نمایندگی ها و وکلای شرکت ها، شکایات 

ثبت و مجرمین توبیخ می شوند.
ســاکتی افــزود: از دیگر مشــکلات 
پیشــرفت کشور  زعفران،  صادرکننده 
افغانســتان در این حوزه است. مقداری 
از زعفران ما به افغانستان قاچاق شده و 
از آنجا با برند آن کشور به جهان صادر 
می شــود. از طرفی خریــداران اصلی و 

عمده زعفران، کشــورهایی مانند چین 
و هندوســتان حق تعرفه گمرکی خود 
را با افغانستان به صفر درصد رسانده اند، 
در حالی کــه تعرفه گمرکی ایران با این 

کشورهای هدف، ۳۸ درصد است.
تامین زعفران  صادراتی افغانستان 

از زعفران  قاچاق  ایرانی
وی بــا بیــان اینکه تولیــد زعفران 
در افغانســتان ســالانه به میزان ۵ تن 
می رســد، یادآور شد: طبق آمار ۸۰ تن 
صادرات برای این کشــور وجود دارد و 
این ارقام بیانگر تامین زعفران صادراتی 
افغانســتان از زعفران قاچاق شده ایرانی 
اســت. این معضل باعث فراموش شدن 
برندهــای ایرانی در جهان می شــود. با 
توجه به  روند پیش رو و سرمایه گذاری 
جدی افغانستان در این حوزه تا ۱۰سال 
آینده در جهان زعفران به اســم کشور 

افغانستان شناخته خواهد شد.
ایــن صادرکننده زعفــران ادامه داد: 
باتوجــه به حق گمــرکات ۵ درصدی، 
کشورهای حوزه خلیج فارس برای ایران 
اهداف صادراتی مناسبی هستند، چنانکه 
در گذشته ما در سال تنها ۴۰ تن زعفران 
به کشــور عربســتان صادر می کردیم، 
اما متاسفانه با بسته شدن سفارت این 
کشور، صادرات از منشاء ایران ممنوع و 
برندهای معتبر و شناخته شده زعفران 
ایرانی در این کشور فعالیت خود را قطع 
و جای خود را به برندهای افغانستانی با 

حق گمرکات ۲ درصدی دادند.
زعفران  صادرکنندگان  اتحادیه  عضو 
خراســان رضوی با بیان اینکه ایران در 
عرصه طراحی بســته بندی طی ۵ سال 
گذشــته بسیار پیشــرفت کرده است، 
گفت: اکنون در این زمینه مرجعی برای 
کشورهای خارجی ها محسوب می شویم. 
چین، اســپانیا و هندوستان بزرگترین 
خریــداران زعفــران دنیا هســتند. در 
گذشته کشور اسپانیا زعفران را از ایران 
به صورت فله خریداری و با بسته بندی 
شکیل و برند خود به فروش می رساند، اما 
خوشبختانه طی سال های گذشته ایران 
در زمینه طراحی و تزئینات بسته بندی 
بسیار پیشــرفت کرده است، به طوری 
که کشــورهای دیگر توان رقابت با ما را 
ندارند و در کل دنیا به جز کشــورهای 
آمریکا و اسرائیل بسته بندی های ایرانی 

وجود دارد.
ســاکتی اظهار کرد: ایران با رتبه اول 
همچنــان در صدر کشــورهای تولید 
و صادرکننــده زعفران اســت، اما طی 
سال های گذشــته این میزان از ۹۸ به 
نزدیک ۹۰ درصد نزول داشــته  است. 
رقیب اصلی ما افغانستان است که علاوه 
بر زعفران قاچاق ایران، دست به تولید 
زده  و روزبه روز در مسیر رشد تولید قرار 
دارد. کشور افغانستان در عرصه کشت 
زعفران بسیار پر قدرت در تلاش است، 
به طوری که تولیدات خود را از ۳ تن به 
۵ تن رسانده و این میزان رو به افزایش 

است.

این کار آفرین حوزه صادرات زعفران 
بیان کرد: علاوه بر قاچاق گل زعفران به 
افغانستان، پیاز این محصول نیز به این 
کشور قاچاق می شــود، در صورتی که 
زعفران ایران یک محصول استراتژیک 
اســت و ما باید کیفیت این محصول را 
برای ایران حفظ کرده و از به وجود آمدن 
رقیب برای خود جلوگیری کنیم، زیرا با 
قاچاق پیاز زعفران به افغانستان شرایط 
برای تولیدکننده ایرانی به شدت سخت 

می شود.
وی درباره مشــوق هایی که در حوزه 
صــادرات باید وجود داشــته باشــد، 
خاطرنشــان کرد: کشــور افغانستان از 
می کند،  حمایــت  خود  صادرکننــده 
به طوری که تمام هزینه های  شرکت در 
نمایشگاه های بین المللی را به تجار خود 
برگشــت می دهد. همچنین تسهیلات 
فوق العاده ای از جمله وام های صفر درصد 
به تولیدکنندگان پرداخت می کند. بدین 
ترتیب پیش بینی می شــود تا ۵ ســال 
آینــده، ایران جایگاه خــود را در حوزه 
صادرات زعفران در جهان از دست بدهد.

ســاکتی با بیان اینکه زعفران ایرانی 
با برند افغانی و تقلبی در کشــورهای 
عربی بــا قیمــت بســیار پایین تر از 
زعفران داخلی یافت می شــود، اظهار 
کرد: از دولتمــردان می خواهیم موانع 
بر ســر راه صادرکننده را بــر دارند تا 
صادرکننــده ایرانــی بــه رقبای خود 
در چین، افغانســتان و اســپانیا نشان 
دهد که »کت تن کیســت«. اگر این 
مشکلات ادامه دار باشد به سرعت برق 
و باد جایگاه جهانی ایران با ۹۰ درصد 
صادرات زعفران به جهان با ۱۰ درصد 

صادرات افغانستان عوض خواهد شد.
 ساکتی با اشــاره به اینکه بیشترین 
تقلبات مربوط به رنگ کردن ریشــه 
زعفران بــا رنگ خوراکــی و مخلوط 
کردن با زعفران ســرگل است، ادامه 
داد: هر کیلوگرم ریشه زعفران، قیمتی 
بــه ارزش حــدود ۳ میلیــون تومان 
دارد، در صورتــی که ســرگل زعفران 
قیمتــی معادل ۱۰۰ میلیــون تومان 
دارد. همچنیــن داروهای گیاهی مثل 
بهارنارنج را رنگ می کنند. متأســفانه 
برای جلوگیری از  این ســری تقلبات 
هیچ ارگانی اقدامــی جدی نمی کند. 
امروزه عرصه ایــن تخلفات به گونه ای 
پیشرفت کرده که تشخیص به شدت 
ســخت شــده و تنها آزمایشگاه های 
مرجع با دستگاه های پیشرفته توانایی 

تشخیص صحیح را دارند.
نیمی از زعفران تولیدی به صورت 

قاچاق از کشور خارج می شود
وی با بیان اینکه کشــورهای اروپایی 
تاکید بســیار زیادی بر روی آزمایشات 
میکروبی و ســلامت محصول خوراکی 
صادراتی دارند، گفت: بارها زعفران ایرانی 
به دلیل عدم تایید آزمایشات میکروبی 
در داخل گمرکات کشور اسپانیا برگشت 

خورده  است.
ایــن کارآفرین حوزه صادرات زعفران 
بیان کرد: خوشــبختانه با پیشــرفت 
صنایع کشاورزی، در زمان کشت انتقال 
آلودگی به زعفران بسیار کم شده است 
و آلودگی های میکروبی بیشتر در زمان 
برداشــت گل و انتقال به کارخانه وارد 
چرخه می شود. از جمله این آلودگی ها 
می توان به کثیفی کیسه های نگهداری 
و عدم رعایت بهداشــت فردی کارگران 
اشاره کرد که جهاد کشاورزی می تواند 
با کرایه دادن سبدهای جمع آوری تمیز 
که هزینه زیادی هم ندارد از آلودگی این 
محصول خوراکی و صادراتی پیشگیری 

کند.

3عضو اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی مطرح کرد:

قاچاق 50 درصد زعفران تولیدی به خارج کشور 

حريم مهندسی گسل های ۹ شهر 
خراسان رضوی مشخص شد

مدیر دفتر شــمال شــرق 
راه،  وزارت  تحقیقــات  مرکز 
گفت:  شهرســازی  و  مسکن 
مهندسی گسل های ۹  حریم 
شهر بزرگ اســتان خراسان 
رضوی تعیین و توســط این 

دفتر منتشر شده است.
سارا آتشی گلستان روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: منظور از حریم مهندســی گسل، حریمی است که برای 
یک گســل لرزه زا در نظر گرفته می شــود که در آن سازه ها 
از اثرات حوزه نزدیک گسل مانند گسیختگی سطحی، جنبش 
شدید زمین، جابه جایی و زمین لغزش در مناطق با توپوگرافی 

و شیب زیاد تاثیر می پذیرند.
وی بیان کرد: در همین راســتا در طول سه سال گذشته ۵7 
مورد شتاب نگاشت )ثبت شتاب زمین در طول زلزله( در استان 
خراسان رضوی مشخص شد که ۱۱ مورد آن مربوط به مشهد 
اســت، برای تعیین سه شتاب نگاشــت جدید دیگر نیز مکاتبه 

های لازم انجام گرفته است.
مدیر دفتر شمال شرق مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
به تشــریح عملکرد این دفتر در خصوص ترویج رعایت مقررات 
ملی ساختمان در ساختمان سازی پرداخت و گفت: در ۲ سال 
گذشــته با توجه به بحران انرژی و ابلاغ رسمی ویرایش جدید 
مبحث ۱۹ مقررات ملی ســاختمان، نشســت های متعددی با 
دستگاه های اجرایی مرتبط برگزار و چک لیست هایی تهیه شد 
تــا به موضوعات مرتبط با مبحث ۱۹ مقررات ملی ســاختمان 

پرداخته شود.
آتشی افزود: مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان ضوابط طرح، 
محاســبه و اجرای عایق کاری حرارتی پوسته خارجی، سیستم 
های تاسیســات گرمایی، سرمایی، تهویه، تهویه مطبوع، تامین 

آب گرم مصرفی را در ساختمان سازی مشخص می کند.
وی اظهار کرد: در همین راستا برای نخستین بار در خراسان 
رضوی یکی از ساختمان های وزارت راه و شهرسازی در مشهد 
موفق به دریافت درجه سبز طلایی )ساختمان بسیار کم مصرف 

انرژی( شد و به عنوان »ساختمان سبز« لقب گرفت.
به گفته وی، در واقع ســاختمان سبز نوعی طراحی و ساخت 
اســت که نسبت به ساختمان های اســتاندارد آسیب کمتری 
به ســاکنان و محیــط زیســت وارد می کند، زیــرا مطابق با 

استانداردهای خاصی طراحی و ساخته می شود.
ایران در کمربنــد زلزله خیز خاورمیانه قراردارد و تمام نقاط 
کشور با خطر زلزله های بزرگ رو به رو هستند. خراسان رضوی 
۹۰ گســل را در دل خود جای داده است که ۲۱ گسل از این 

تعداد فعال است.

بكارگيری اتباع و فروش لباس دست دوم 
پنج واحد صنفی در مشهد را تعطيل كرد

مدیر بازرســی و نظارت بر 
اصناف مشــهد گفــت: پنج 
واحــد صنفــی متخلــف در 
روزهــای ۱۸ و ۱۹ تیرماه به 
بیگانه  اتباع  بکارگیری  سبب 
حرم  پیرامــون  صنــوف  در 
لباس  و فروش  مطهر رضوی 
دست دوم در این شهر پلمب 

شدند. محســن صیادی روز گذشته در گفت وگو با ایرنا افزود: 
از این تعداد سه واحد صنفی که در شعاع سه کیلومتری حریم 
مطهر رضوی قرار داشــتند، نســبت به بکارگیری اتباع بیگانه 
اقدام کرده بودند که به دلیل ســرپیچی از قانون، پرونده تخلف 
برای آنها تشــکیل و به تعزیرات ارســال که در نهایت منجر به 

مهر و موم این واحدها شد.
وی بیــان کــرد: به کارگیری اتباع خارجی در محدوده ســه 
کیلومتری از حرم مطهر رضوی ممنوع اســت، واحدهای مزبور 
علاوه بر این تخلف؛ مرتکب گران فروشی و عدم درج قیمت بر 

روی کالا نیز شده بودند.
مدیر بازرســی و نظارت بر اصناف مشــهد گفت: در گشــت 
مشــترک امروز بازرســان این مدیریت با ســایر دستگاه های 
نظارتــی، ۲ واحد صنفی در محدوده خیابــان »نواب صفوی« 
مشــهد به دلیل فروش لباس دست دوم )مستعمل یا تاناکورا( 

پس از تشکیل پرونده تعزیری پلمب شدند.

خبر
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آذرمــاه ســال ۱۳۹۱، طرحــی بــه نام 
»مهرآفرین« توســط دولت دهم به تصویب 
رسید تا راه برای به کارگیری نیروی انسانی 
جدید در دستگاه های دولتی هموار شود، اما 
این طرح پس از گذشــت ۱۲ سال هنوز به 

طور کامل اجرایی نشده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایلنا در طرح مهرآفرین اســتخدام ۵۰۰ 
هزار نفر پیش بینی شــده بود که در زمان 
تصویب از ســوی دولت در سال ۱۳۹۱، این 
مصوبه با انتقاد مجلس شــورای اســلامی و 
دیوان محاســبات کشــور مبنی بر مغایرت 
با قوانین کشــور مواجه شد اما دولت وقت 
همچنــان اصرار به اجرای آن داشــت و در 
نهایــت همان ســال نیروهای قــراردادی، 
شــرکتی یا نهضتی به صورت پیمانی جذب 
وزارت آموزش و پرورش شدند و بنا بود این 
افراد ظرف مدت پنج ســال تعیین تکلیف 

شوند.
اجرای این مصوبه اســتخدامی در مرداد 
ســال ۱۳۹۲ توســط دولت یازدهم متوقف 
شد و سپس یک ســال بعد معاون اجرایی 
رئیــس جمهور وقت اعلام کــرد از آنجا که 
عده ای به دولــت اعتماد کرده و در آزمون 
استخدامی شــرکت کرده اند انصاف نیست 
آن را لغو کنیم و دســتگاه ها می توانند در 
صورت تامین منابــع از محل صرفه جویی 
بودجه خود نســبت به اســتخدام این افراد 

اقدام کنند.
در دی مــاه ســال ۱۳۹۳ وزیــر آموزش 
و پــرورش دولت یازدهم با انتقــاد از رویه 
استخدام در این وزارتخانه اعلام کرد که »در 
ســه ساله آخر دولت قبل مجموعا در کشور 
۱۴۸ هزار نفر در آموزش و پرورش استخدام 
شــدند که رقم بسیار بالایی است و سازمان 
مدیریــت اعلام کرده اســت کــه ظرفیت 
اســتخدام در آموزش و پرورش در سه سال 
گذشــته پیش خور شده و امید است بتوانیم 
طبق ماده ۲۸ اساسنامه دانشگاه فرهنگیان، 

نیروی مورد نیاز خود را جذب کنیم.«
پس از گذشــت چندین سال، نمایندگان 
مجلــس شــورای اســلامی در تاریخ ۱۳ 
اســفند ســال ۱۳۹۹ و در جریان بررسی 
لایحه بودجــه ۱۴۰۰ و بخش هزینه ای آن 
بــا بندهای الحاقــی ۴، ۵، 6، 7 و ۸ تبصره 
۲۱ مــاده واحده موافقــت و وزارت آموزش 
و پــرورش را برای اســتخدام معلمان طرح 

مهرآفرین و قرآنی مکلف کردند.
بر اســاس بنــد الحاقی ۴ ایــن تبصره، 
وزارت آموزش و پرورش و ســازمان اداری 
و استخدامی کشــور مکلف شدند نسبت به 
اســتخدام معلمان طرح مهرآفرین از محل 
باقیمانده مجوزهای اســتخدامی اســتفاده 
نشــده و همچنین تمامی معلمــان قرآنی 
اقــدام کنند و بارمالی ناشــی از اجرای این 
بند از محل ردیف ۱۲7۵۰۳ وزارت آموزش 
و پرورش در سقف ۵۰۰ میلیارد ریال تأمین 

شود.
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی بار 
دیگــر و در ۱۱ اســفند ۱۴۰۰، در جریان 
بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ کل کشــور با بند الحاقی )۲( تبصره 
)۲۰ ( مــاده واحــده این لایحــه موافقت 
و دولــت را مکلف کردند نســبت به تبدیل 
وضعیت نیروهای جامانده اســتخدامی سال 
هــای ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۲ درطــرح مهرآفرین 

اقدام کند.
براســاس این بند الحاقی سازمان اداری و 

استخدامی کشور و وزارت آموزش و پرورش 
مکلف شــدند نســبت به تبدیل وضعیت، 
تخصیص شناســه و استخدام رسمی تمامی 
مشمولان و نیروهای جا مانده و باقی مانده 
استخدامی سال های ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۲ طرح 
مهرآفرین با اولویــت معلمان قرآنی که هم 
اکنون با وزارت آموزش و پرورش به صورت 
قــراردادی و یا پیمانی همکاری می کنند و 
همچنین دانش آموزان آسیب دیده با درجه 
ســوختگی شدید ناشــی از آتش سوزی در 
مدارس کشــور اقدام کند و بارمالی ناشــی 
از اجــرای این بند از محل ردیف ۱۲7۵۰۳ 
وزارت آمــوزش و پرورش در ســقف ۵۰۰ 

میلیارد ریال تأمین شد.
در سال های بعد وزارت آموزش و پرورش 
اخذ کد شناسایی برای نیروهای مهرآفرین 
را منوط به شــرکت در آزمون اســتخدامی 
کرده و اعــلام کرد که برای تبدیل وضعیت 
نیروهای طرح مهرآفرین از پیمانی به رسمی 

آزمایشی در حال حاضر مجوزی ندارد.
این طرح پس از ســال ها مسکوت ماندن 
بار دیگر در ســال ۱۴۰۱ مــورد توجه قرار 
گرفت به گونه ای که در ۹ شــهریور همان 
ســال عبدالرضا مصری نائب رئیس مجلس 
شورای اســلامی در جلسه علنی اعلام کرد 
که در قانون رتبه بندی معلمان هیچ تفاوت 
و تبعیضــی وجود ندارد و دولت باید هر چه 
سریعتر رتبه بندی معلمان طرح مهرآفرین 

را اجرا کند.
در ۱۴ شهریور همان سال نیز علی کریمی 
فیروزجایــی عضــو هیات رئیســه مجلس 
شــورای اسلامی در این رابطه گفت: عبارت 
»اجرای حکم رتبــه بندی منوط به تکمیل 
اســتخدام مطابق قوانین و مقررات خواهد 
بود« منــدرج در آیین نامــه اجرایی قانون 
رتبه بندی معلمان، با نظر هیات بررســی و 
تطبیق مصوبات دولت با قوانین، مغایر قانون 
تشــخیص داده شد و توســط دولت باید به 
نحوی اصلاح شود که در هیات مذکور تأیید 

شود.
وی تأکید کــرد: بنابراین اینکه آئین نامه 
اجرایی قانون رتبه بندی معلمان تا پیش از 
این شامل معلمان طرح مهرآفرین نمی شد، 

بر اســاس این نظر هیات بررسی و تطبیق 
مجلس، مغایــر قانون اســت و باید اصلاح 
شــود و با توجه به اینکه مغایر قانون بودن 
این بخش از آیین نامه به صورت رســمی از 
ســوی رئیس مجلس به رئیس جمهور ابلاغ 
می شــود، هیات دولت باید ایــن آیین نامه 
را اصلاح و مجدد برای بررســی به مجلس 

ارسال کند.
در شــهریورماه ســال ۱۴۰۱ همچنیــن 
حمیدرضا حاجی بابایــی نماینده همدان و 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس و 
علیرضا منادی ســفیدان رئیس کمیسیون 
آمــوزش و تحقیقات مجلــس در نامه های 
جداگانه ای به رئیس جمهور شهید رئیسی 
در خواســت کردند که با توجه به سیاست 
های عدالت محــور دولت مردمی و حمایت 
همیشــگی از معلمان و نیــز تصویب منابع 
لازم در قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور 
جهت اجرای قانون رتبه بندی معلمان ضمن 
تسریع در فرآیند تبدیل وضعیت و استخدام 
نیروهای فاقد کد شناسه استخدامی تا زمان 
تعیین تکلیف و تبدیل وضعیت استخدامی 
قانون شــامل حال این افراد شده تا مشابه 
ســایر معلمان از مزایای این قانون بهره مند 

شوند.
رئیس  قالیبــاف  محمدباقــر  همچنیــن 
مجلس شورای اســلامی در نامه ای خطاب 
بــه رئیس جمهور، مصوبه هیات بررســی و 
تطبیق مصوبات دولت با قوانین درباره ایراد 
آیین نامــه اجرایی رتبه بندی به نفع معلمان 
»طرح مهر آفرین« را تشــریح و اعلام کرد 
که »اجرای حکم رتبه بندی منوط به تکمیل 
اســتخدام مطابق قوانین و مقررات خواهد 
بــود«، از ایــن حیث که معلمان مشــمول 
تبصره »۲« مــاده )۳۲( و ماده )۵۲( قانون 
مدیریت خدمــات کشــوری و دیگر موارد 
مانند آن را دربرنمی گیرد، مغایر قانون است

تاکید مجلــس همچنان بر ایــن بود که 
معلمــان مهرآفرین برای مشــمولیت قانون 
رتبه بندی بایــد کد اســتخدامی دریافت 
کنند و از آنجا که برگــزاری آزمون الزامی 
اســت، این آزمون ردی ندارد و صرفا برای 
طی شــدن مراحل قانونی اســت و تمامی 

7۵ هزار معلم مهرآفریــن به طور حتم کد 
را دریافت کرده و برابر بــا دیگر معلمان از 
حقوق و مزایای قانون رتبه بندی بهره مند 

خواهند شد.
یوسف نوری وزیر وقت آموزش و پرورش 
هــم به این نکته اشــاره کرد کــه معلمان 
مهرآفرین براســاس قرارداد شرکتی از زمان 
دولت نهم و دهــم جذب آموزش و پرورش 
شــدند و چون در آزمون استخدامی شرکت 
نکــرده بودند، مشــمول طــرح رتبه بندی 
معلمان نشدند که بررسی موضوع در دستور 
کار قرار گرفت و با پیگیری مراحل قانونی یا 
برگزاری آزمون داخلی وضعیت این معلمان 

نیز تعیین تکلیف می شود.
اما تاریخ اعمال مزایای رتبه بندی معلمان 
طرح مهرآفرین موضــوع دیگری بود که به 
دلیل اختلافــات به وجود آمده با دســتور 
رئیس کل دیوان محاســبات کشــور مورد 
بررســی قرار گرفت و در نهایت با استناد به 
قانون نظام رتبه بندی معلمان در نامه ای به 
وزیر آموزش و پرورش اعلام شد که محاسبه 
و پرداخت مزایای رتبه بندی معلمان طرح 
مهرآفرین از تاریخ ۳۱ شــهریور ماه ۱۴۰۰ 

قابل اجرا است.
رضامــراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش 
هم در ۱7 خرداد سال ۱۴۰۲ ضمن گلایه از 
این موضوع که طبق قانون از ۸ آبان ۱۴۰۱ 
باید کد اســتخدامی برای مهرآفرینان صادر 
می شــد که انجام نشده اســت، اعلام کرد: 
امسال قرار شده برای آنها که تعدادشان 7۰ 

هزار نفر است کد استخدامی صادر شود.
وی همچنین در ۲۱ آبان ســال گذشــته 
با حضور در برنامه پاســخگویی برخط مرکز 
ارتباطات مردمی ریاست جمهوری در پاسخ 
به ســوال یکی از معلمان طــرح مهرآفرین 
مبنی بر تبدیل وضعیت این معلمان، اظهار 
کرد: با ســازمان اداری استخدامی صحبت 
کردیم. سامانه »پاکنا« کارمند ایران )پایگاه 
اطلاعات کارکنان نظام اداری( باز شــده و 
آنهایی که هم اکنون معلم هســتند مشکلی 

ندارند و تبدیل وضعیت می شوند.
وی افزود: اگر این افراد قبلا معلم بودند 
امــا اکنون در جای دیگــری کار می کنند 

نیز تبدیل وضعیت می شــوند، اما اگر قبلا 
معلم نبودنــد و درواقع کادر اداری بودند، 
شامل این امر نمی شوند. سامانه هم اکنون 
بــرای درج اطلاعــات افرادی کــه ابلاغ 
معلمی دارند باز شــده اســت و کارشان 

می شود. انجام 
پس از تلاش های بسیار سرانجام در بهمن 
پارسال برای ۳۵ هزار معلم طرح مهرآفرین 
کد استخدامی صادر و رتبه بندی آنها انجام 
شــد و علی فرهادی معــاون برنامه ریزی و 
توسعه منابع وزیر آموزش و پرورش در این 
رابطه اعلام کرد: رتبــه بندی مهرآفرین به 
شــرطی که این نیروها کار آموزشــی انجام 
دهند و سر کلاس باشــند، انجام می شوند. 
درحال حاضر رتبه بندی آن دسته از معلمان 
مهرآفرین که کد اســتخدامی گرفتند انجام 
شده است. درحال انجام کارهایی مربوط به 
آن دســته از معلمان مهرآفرین هستیم که 
هنوز کد اســتخدامی نگرفته اند و به محض 
گرفتن کد استخدامی، این دسته از معلمان 

نیز رتبه بندی می شوند.
به دنبال گلایه برخی معلمان مهرآفرین از 
بلاتکلیفی وضعیت تبدیل اســتخدامی خود 
، علــی فرهادی ســخنگوی وزارت آموزش 
و پرورش در ۲۲ اردیبهشــت امســال این 
وعــده را داد که رایزنی با ســازمان اداری و 
استخدامی برای صدور کد استخدام معلمان 

مهرآفرین ادامه دارد.
وی اظهــار داشــت: بــرای صــدور کد 
اســتخدامی معلمان مهرآفرین با ســازمان 
اداری و استخدامی در حال مذاکره هستیم 
و برای تعدادی از این معلمان کد مستخدم 
صادر شــده اســت اما روند کار بــه دلیل 
مشکلات سامانه سازمان اداری و استخدامی 
مدتی متوقف شــده بود کــه اکنون با رفع 
مشکل، تلاش می کنیم کد مستخدم را برای 
۳۵ هزار معلم مهرآفرین باقی مانده دریافت 

کنیم.
وضعیت نیروهای مهرآفرین از نظر قانونی 

مشخص است
قاســم احمدی لاشــکی معاون حقوقی و 
امور مجلس وزارت آموزش و پرورش در تازه 
تریــن اظهارات خود دربــاره تعیین تکلیف 
با خبرنگار  نیروهای مهرآفرین در گفت وگو 
گروه جامعه ایرنا اظهار کرد: باید یک تعامل 
میــان وزارت آموزش و پرورش و ســازمان 
اداری و استخدامی انجام شود که امید است 
این سازمان به زودی هماهنگی های لازم را 

در این رابطه انجام دهد.
وی با بیــان اینکه شایســته بیش از 7۰ 
هزار معلم طرح مهرآفرین نیست که معطل 
بمانند، گفت: مصوبه مجلس در بحث ترمیم 
حقوق کارکنان در سال گذشته اعلام کرده 
بود که بدون آزمون رتبه بندی هم شــامل 
حال ایــن افراد شــود و کارهــای آنان به 

درستی صورت گیرد.
وی یادآورشــد: امید اســت هرچه زودتر 
کارهای اجرایی و عملیاتی از سوی معاونت 
برنامه ریــزی و توســعه منابــع و همراهی 

سازمان اداری و استخدامی انجام شود.
به نظر می رسد با اقدامات دولت سیزدهم 
و پیگیری های مستمر طی سال های اخیر 
و رایزنی با مجلس شورای اسلامی و سازمان 
امــور اداری و اســتخدامی تبدیل وضعیت 
نیروهای مهرآفرین در آینده نزدیک به طور 
کامل انجام شــود و در نهایــت این گروه از 
معلمان نیــز از مزایای رتبه بندی بهره مند 

شوند.

 معلمان مهر آفرین، در انتظار تبدیل وضعیت و رتبه بندی

وقوع مسموميت دسته جمعی در شهر بولكيزا آلبانی
بر اســاس گزارش روز سه شنبه رسانه 
های محلی، مسمومیت دسته جمعی در 
بولکیزا، شهری در شمال شرقی آلبانی رخ 

داده است.
به گــزارش  روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از یورونیــوز، گزارش ها حاکی از آن 

است که بیش از ۸۰ نفر بواسطه یک ماده 
ناشــناس در بولکیزا مسموم شدند و افراد 
با علائم مشــابه همچنان به بیمارســتان 

مراجعه می کنند.
این مسمومیت اولین بار در روز یکشنبه 
گزارش شــد و بیماران معمولاً علائم درد 

شکم، استفراغ و ضعف داشتند.
مقامات محلــی آلودگــی آب را علت 
مشــکوک دانســتند. بــا این حــال، در 
آزمایش های نمونه هیچ آلودگی باکتریایی 
یافت نشــد. تحقیقات در مورد علت هنوز 

ادامه دارد.

عه
جام
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درگاه پرداخت امن

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک رشتخوار

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۳۰۳6۰۳۰6۳6۵۰۰۰۲۲۱ هیــات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی  حوزه ثبت ملک رشــتخوار تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
آقای ســید عباس زبانبر فرزند سید محمد بشــماره شناسنامه ۴۳۵۰ 
صادره از رشــتخوار در یک قطعه باغ به مســاحت ۹۵۹۱/۱۵ متر مربع 
پــلاک ۹7۰ فرعی از ۸۰ اصلــی و اراضی مشــاعی ۸۰ اصلی واقع در 
اراضی رشــتخوار خریداری از مالک رسمی خانم عالیه قرایی و مالکیت 
خود متقاضی محرز گردیده اســت. لذا به منظــور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولیــن آگهی به مدت دو ماه اعتــراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صــورت انقضای مدت مذکور و عدم وصــول اعتراض طبق مقررات 
ســند مالکیت صادر خواهد شد.م.الف ۱۴۰۳۴۲ تاریخ انتشار نوبت اول 

۱۴۰۳/۰۴/۲۰ تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۰۴
جواد خزائی-رئيس ثبت اسناد و املاك رشتخوار

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک صالح آباد

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۲6۰۳۰6۲۳7۰۰۰۵۴۸ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک صالح آباد تصرفــات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای 
عبدالرحیم ایخشت فرزند غلام غوث بشماره شناسنامه ۰7۲۰۲۸6۳۴۴ 
صادره از صالح آباد در پنج سیر مشاع از ۴۸۰ سیر ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مســاحت ۲۴۸۵۵۲6 متر مربع پلاک ۲ فرعی از 7۹ 
اصلی واقع در بخش ۱۵ مشهد اراضی خطایی خریداری از مالک رسمی 
خانــم بی بی آغا صارم کلالی محرز گردیده اســت لذا به منظور اطلاع 
عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی 
که اشخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند میتوانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از 

تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.م.الف۳۱۰ تاریخ انتشار نوبت 

اول: ۱۴۰۳/۰۴/۰۴ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۴/۲۰ 
غلامرضا آقازاده-رئيس ثبت اسناد و املاك صالح آباد

511/3آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

نظر به دســتور مــواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیــت اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره 
۱۴۰۳6۰۳۰6۲7۱۰۰۰7۸۴ مــورخ ۱۴۰۳/۰۲/۲6 موضــوع ماده یک 
قانون مذکور تصرفات متقاضی آقا/ خانم حمید شــایگی نیک نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۰۴۸ متر مربع قسمتی 
از پلاک - فرعی از ۵۲ اصلی واقع بخش ۹ مشــهد که )از سهم مشاعی 
خودش( تائید گردیده اســت. لذا به موجــب ماده۳ قانون تعین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین 
نامه مربوطــه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیر الانتشــار و در شــهرها منتشــر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نمایــد و گواهی تقدیم 
دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبــت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتیکه اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به 
دادگاه عمومی محــل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند 
مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیست.م.الف۲۳۲7 تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۴/۲۰ تاریخ انتشار 

نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۰6
بهروز صائبی-رئيس اداره ثبت اسناد و املاك منطقه5 مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک مشهد ناحيه چهار
هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳6۰۳۰6۲67۰۰۰۵۸۴ مــورخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۰ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه چهار تصرفات 
مالکانه بلا معارض متقاضی آقای مهدی رزاقیان اقبال فرزند ماشاءاله در 

ششــدانگ یکباب سوله به مساحت ۹۸6/۰6 متر مربع قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱7۳ - اصلی واقع در اراضی باغون آباد مشهور به بقن آباد بخش 
۱۰ حوزه ثبت ملک مشــهد ناحیه چهار از محل مالکیت ســهم الارثی 
امیر ، ســولماز ، الناز شــهرت همگی میلانی از جعفر میلانی از ابراهیم 
میلانی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای 
مــدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 
خواهد شــد.م.الف۲۱۴۹ تاریخ انتشــار نوبت اول :۱۴۰۳/۰۴/۰۴ تاریخ 

انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۰۴/۲۰ 
حميدرضا افشار-رئيس ثبت اسناد و املاك منطقه 4 مشهد

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی قانون تعيين تكليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی
نظر به دســتور مــواد ۱ و۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیــت  اراضی و 
ســاختمان های فاقد ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای 
شــماره ۱۴۰۳6۰۳۰6۲7۱۰۰۰7۸۵ مورخ ۱۴۰۳/۲/۲6 موضوع ماده 
یــک قانون مذکور تصرفات  اقا/خانم حمید شــایگی نیک  نســبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۱7۴۹/۲6 متر مربع از 
پلاک – فرعی از ۵۲ اصلی واقع بخش ۹ مشــهد که ) از سهم مشاعی 
خودش( تائید گردیده اســت.لذا به موجب ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین 
نامــه مربوطه این آگهــی در دو نوبت به فاصلــه ۱۵ روز از طریق این 
روزنامه محلی  و  کثیرالانتشــار در شهرها منتشــر و در روستاها رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشــته باشند باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصــاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تســلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتــی که اعتــراض در مهلت قانونی واصل نگــردد یا معترض، 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیســت. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۴/۲۰. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۵/6 م.الف۲۳۲۵
بهروز صائبی – رياست اداره ثبت اسناد
 و املاك منطقه 5 مشهد

اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی
آگهي اعلام راي کمیسیون تشخیص ماده 12 قانون زمین شهري

» آگهــي منــا قصــه «

موضوع: آگهي اعلام رأي موات قسمتی از پلاک 41  اصلی بخش دو مه ولات   
كميسيون تشخيص موضوع ماده 12 قانون زمين شهري برابر نظريه شماره 2645/ك مورخ 
1402/11/2۹ قسمتی از پلاك 41  اصلی بخش دو مه ولات به مساحت 3465۹/۹6 مترمربع 

مطابق با كروكي ذيل را موات تشخص داده است. لذا مستند به ماده واحده مصوبه 
مورخ 70/11/3 مجمع محترم تشخيص مصلحت نظام جهت اعلام به مالكين  و ساير مدعيان 
و دارندگان حقوق قانوني در ملک مذكور اين نظريه در دو نوبت به فاصله ده روز در روزنامه 
منتشر مي گردد، تا در صورت اعتراض )تا سه ماه از انتشار آخرين آگهي( اعتراض خود را 
به دادگاه صالحه تسليم نمايند. بديهي است در صورت عدم اعتراض در مهلت مذكور اين 

نظريه قطعي و لازم الاجرا خواهد بود. 

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی

موضــوع مناقصه: انجام امور انتظامات و كنترل و ممانعت از آســيب رســاندن به 
ساختمان ها، تاسيسات، تجهيزات و امكانات و ملزومات اداره كل بهزيستي خراسان 

و  تعدادي از مراكز تحت نظارت 
مبلغ سپرده تضمين شركت در مناقصه: مبلغ  4/840/000/000 ريال .

مهلت و تاريخ دريافت اسناد مناقصه:
 از تاريخ درج آگهي لغايت ساعت 14  روز شنبه مورخ 1403/4/30   

مهلت و تاريخ تسليم پيشنهادات: تا ساعت 14 روز پنج شنبه مورخ 1403/5/11     
آدرس محل دريافت و تحويل اسناد مناقصه: 

www.setadiran.ir  سامانه تداركات الكترونيک دولت )ستاد( به نشانی
تاريخ گشايش پيشنهادات: ساعت 10 روز شنبه مورخ 1403/5/13     

 

اداره امور پشتیباني ومهندسي
اداره کل بهزیستي خراسان رضوي

شناسه آگهی1748024
شناسه آگهی1749525


